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سرمقاله

ضرورت کارآفرینی 
بخش خصوصی

اتفاق مهمی کــه موجب 
شده شــرایط اشتغال زایی 
نسبت به دوســال گذشته 
کمی بهتر شود، این است 
که محدودیت ها و موضوعاتی که در خصوص کرونا 
مطرح بود برطرف شده است، چراکه به طور کلی 
اکثر اشتغال و همچنین محدودیت های 3 سال 
اخیر مربوط به خدمات است و حوزه ذکر شده کار و 
نیازهای روزمره مردم را تشکیل می دهد که پاندمی 
کرونا این بخش را با محدودیت شــدید مواجه و 
اشتغال آن نیز کاهش پیدا کرده بود. تاکید سالانه 
بر موضوع تولید، کسب و کار و اشتغال زایی موجب 

رشد اقتصادی... 

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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صادرات محصولات 
دانش بنیان به ۴۰ کشور دنیا

از ابتدای سال تا پایان خرداد 74 هزار فرصت شغلی به ثبت رسید

پنج استان رکورددار اشتغالزایی
صفحه3

صفحه2

صادرات  نفت  ایران رکورد  زد
خنثی    کردن   کابوس   تورم   سه   رقمی؛ 

مدیرکل ارتباطات و امــور بین الملل پارک فناوری 
پردیس، گفت: ایران از نظر تنوع تولید دارویی جزو 
۱۰ کشور اول دنیا اســت و محصولات دانش بنیان 
خود ازجمله فرستنده های رادیویی تلویزیونی را که 
در شرایط تحریم به ساخت و تولید آنها دست یافته  
است، به ۴۰ کشــور صادر می کند. پارک فناوری 
پردیس واقع در شــمال شــرق تهران با مساحتی 
حدود ۱۱۰ هکتار به  عنوان مهمترین و بزرگترین 
پارک فناوری کشور، مجموعه ای است که طراحی 
و ساخت آن از سال ۱3۸۰ کلید خورد و سال ۱3۸۴ 
شورای گسترش آموزش عالی با احداث این پارک 
موافقت کرد و از سال ۱3۸۵ فعالیت های این پارک 
فناوری به صورت رسمی آغاز شــد. طبق تعریف 
»اساسنامه پارک های علم و فناوری ایران« مصوب 
شورای گسترش آموزش عالی وزارت علوم )۱3۸۱(، 
پارک علم و فناوری، ســازمانی است که به وسیله 
متخصصان حرفه ای مدیریت می شود و هدف اصلی 
آن افزایش ثروت در جامعه از طریق ارتقای فرهنگ 
نوآوری و رقابت سازنده میان شرکت های حاضر در 
پارک و مؤسسه های متکی بر علم و دانش است. برای 
دستیابی به این هدف، پارک های علمی ضمن به 
جریان انداختن و مدیریت دانش و فناوری در میان 
دانشگاه ها، مؤسسه های تحقیق و توسعه، شرکت 
های خصوصی و بازار، رشــد شرکت های متکی بر 
نوآوری را نیز از طریق مراکز رشد و فرآیندهای زایشی 
تسهیل می کنند. سه پارک علم و فناوری خراسان، 
شیخ بهایی و پارک فناوری پردیس به  عنوان سه پارک 
بزرگ علم و فناوری کشور شناخته می شوند. این 
سه پارک که به ترتیب در سه شهر مشهد، اصفهان 
و تهران برپا شده اند، با استقرار تعداد قابل توجهی از 
شرکت های دانش بنیان، اهداف از پیش تعیین شده 
خود را برای تولید کالاها و خدمات دانش محور پیش 
می برند به طوری که در حال حاضر بیش از ۶ هزار و 

۵۰۰ شرکت در ۴۷ پارک علم...

اجتماعی

بازداشت ۸ فروشنده سؤالات جعلی کنکور ۱۴۰۲
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از بازداشــت هشت 
نفر که در پوشــش فروش ســؤالات کنکور اقدام به 

کلاهبرداری از مردم کرده بودند، خبر داد.
ســرهنگ داود معظمی گودرزی با بیان اینکه افراد 
سودجو و فرصت طلب همواره از هر رویداد و مناسبتی 
بــرای تحقق اهــداف مجرمانه خود سوءاســتفاده 
می کنند، گفــت: یکی از مواردی که افراد ســودجو 
بســیار به آن توجه دارند، کلاهبرداری به بهانه های 
مرتبط با کنکور سراسری است، به طوریکه همه ساله 
با این موضوع مواجه هستیم که افراد سودجو در فصل 
امتحانات نهایی و کنکور مدعی دسترسی و فروش 
سوالات امتحانات نهایی و کنکور شده و از این طریق 

اقدام به کلاهبرداری می کنند.
وی با بیان اینکه افراد سودجو مبالغ نجومی را با این 
بهانه از مردم دریافت می کنند، گفت: در نهایت نیز 
یا سوالی به خریداران داده نمی شود، یا سوالات جعلی 
است و سبب آسیب جدی به خریدار شده یا اینکه از 
طریق درگاه های جعلی پرداخت موجودی کل حساب 
بانکی خریداران خالی می شود. از این رو نباید به چنین 

مواردی اعتماد کرد.
معظمی گودرزی با بیان اینکه پلیس فتا نیز در این 
خصوص فضای مجازی را رصد کــرده و با مجرمان 
برخورد خواهد کرد، گفت: در همین راستا و در جریان 
پایش فضای مجازی، ماموران پلیس فتا با چند کانال 
تلگرامی و صفحه اینســتاگرامی مواجه شــدند که 
گردانندگان آن مدعی دسترســی و فروش سوالات 
کنکور و امتحانات نهایی شده بودند. در همین راستا 

نیز تحقیقات ماموران آغاز و در جریان آن مشخص 
شد که تعداد ۱۰ کانال تلگرامی و صفحه اینستاگرامی 
با بیش از ۲۰۰ هزار نفــر دنبال کننده ادعای فروش 
ســوالات امتحانات نهایی و کنکور را داشــته و این 

سوالات را با قیمت های گزاف به فروش می رسانند.
وی ادامه داد: پس از بررسی های تخصصی و اقدامات 
فنی تعداد هشــت نفر از ادمین های اصلی این تیم 
مجرمانه که با هم در ارتباط بودند، مورد شناســایی 
قرار گرفته و پس از احراز هویت و تشریفات قضایی 
در چندین ماموریت همزمان غافلگیرانه پلیسی در 
مناطق محتلف تهران بزرگ دستگیر و به مقر انتظامی 

منتقل شدند.
رئیس پلیس فتــای تهران بزرگ با اشــاره به انجام 
بازجویی از متهمان دستگیر شده، گفـت: در جریان 
بازجویی از این افراد نیز همانطور که پیش بینی می شد، 
مشخص شد که آنان هیچگونه سوالی در اختیار ندارند 
و صرفا با سوءاستفاده از فضای حاکم بر دانش آموزان 
و متقاضیان کنکور دست به اقدامات مجرمانه زده اند. 
برای این افراد پرونده های جداگانه تشکیل شده و آنان 

برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شدند.
معظمی گودرزی با بیان اینکــه لازمه جلوگیری از 
چنین اقدامات مجرمانه ای افزایش آگاهی کاربران 
است، گفت: تمام ســوالات کنکور تا ساعت و دقیقه 
برگزاری این آزمون در قرنطینه و پلمب است و مرد 
باید بدانند افــرادی که با تبلیغــات دروغین ادعای 
فروش ســوالات کنکور و امتحانات نهایــی را دارند 
هدفشان فقط و فقط کلاهبرداری است. دانش آموزان 

و خانواده هایشان نیز به چنین تبلیغاتی توجه نکنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی درباره هجمه هایی 
که در چنــد وقت اخیر به این وزارتخانه وارد شــده 
اســت، توضیح داد. به گزارش ایسنا، محمد مهدی 
اسماعیلی شــامگاه یکشــنبه ۱۱ تیر ماه با حضور 
در نوزدهمین جشــنواره نمایش عروسکی تهران 
مبارک به تماشای نمایش »میرزا محمد« نشست. 
او در حاشــیه این دیدار، درباره سر و سامان دادن به 
حریم مجموعه تئاتر شهر، بودجه جشنواره نمایش 
عروســکی و هجمه هایی که در چنــد وقت اخیر 
 درباره وزارت ارشاد صورت گرفته است، توضیحات 

کوتاهی ارایه کرد.
اسماعیلی درباره وضعیت حریم مجموعه تئاتر شهر 
که مدت هاست بحث آن مطرح است، گفت: کارهای 
آن انجام شده و به زودی حریم اینجا را برقرار خواهیم 
کرد. او درباره بودجه نوزدهمین جشــنواره نمایش 
عروسکی تهران مبارک که با وجود همکاری وزارتخانه 
هنوز به طور کامل محقق نشده است، توضیح داد: هیچ 

مشــکلی در این زمینه نداریم و همه امور مربوط به 
بودجه را آقای سالاری، معاون هنری انجام می دهند.

اســماعیلی درباره هجمه هایی که در این مدت به 
وزارت ارشاد وارد شده و در پاسخ به این پرسش که 
این هجمه ها از سوی چه کسانی و با چه اهدافی انجام 
می شود، گفت: من نیت خوانی نمی کنم ولی به هر حال 
ما تلاش می کنیم تا فضای فرهنگی هنری کشور به 
حالت عادی برگردد و فعالیت ها به حالت عادی انجام 
شود. پررونق ترین بهار سال های اخیر رقم خورده و 
حالا ممکن است از ســوی عده ای اشکالاتی مطرح 
شده باشد. ما گوش شنوا برای شنیدن انتقادها داریم.

وزیر ارشاد شامگاه یازدهم تیر ماه به تماشای نمایش 
»میرزا محمد« نوشته عقیل جماعتی نشست که با 
کارگردانی قاسم تنگسیرنژاد و به عنوان کاری از بوشهر 
در بخش بزرگسال نوزدهمین  جشنواره عروسکی 
تهران مبارک در تالار سایه مجموعه تئاتر شهر روی 

صحنه رفت.

معاون میراث  فرهنگی کشــور خبــر داد: بازدید از 
موزه ها، بناهای تاریخــی و پایگاه های میراث  ملی و 
جهانی در روز جمعه ۱۶ تیرماه ۱۴۰۲ رایگان است. 
علی  دارابی گفت: به  مناســبت عید غدیر، بازدید از 
تمام موزه ها،   بناهای تاریخــی و پایگاه های میراث  
ملی و جهانی تحت پوشش وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی رایگان است.
او افزود: مردم در سراسر کشور می توانند در روز جمعه 
۱۶ تیرماه ۱۴۰۲ از تمامی موزه ها و اماکن تاریخی 
رایگان بازدید کنند. در کشور ۸۲۶ موزه وجود دارد 
که از این تعداد ۲۶۸ موزه تحت پوشش وزارت میراث 

فرهنگی است.

معاون میراث  فرهنگی کشــور خبــر داد: بازدید از 
موزه هــا، بناهــای تاریخــی و پایگاه هــای میراث  
ملــی و جهانــی در روز جمعه ۱۶ تیرمــاه ۱۴۰۲ 
رایگان اســت. علی  دارابی گفت: به  مناســبت عید 
غدیر، بازدیــد از تمــام موزه ها،   بناهــای تاریخی 
و پایگاه های میــراث  ملی و جهانی تحت پوشــش 
 وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
رایگان است. او افزود: مردم در سراسر کشور می توانند 
در روز جمعه ۱۶ تیرمــاه ۱۴۰۲ از تمامی موزه ها و 
اماکن تاریخی رایگان بازدید کنند. در کشور ۸۲۶ موزه 
وجود دارد که از این تعداد ۲۶۸ موزه تحت پوشش 

وزارت میراث فرهنگی است.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در حاشــیه حضور در 
جشنواره تئاتر عروسکی ضمن اشاره به تامین بودجه لازم 
و آغاز ساخت و ساماندهی حریم تئاتر شهر، گفت برای 
حمایت از برنامه های تئاتری هیچ محدودیتی ندارند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشــی، 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای تماشای نمایش »میرزامحمد« از بوشهر نوشته 
عقیل جماعتی و کارگردانی قاسم تنگسیرنژاد که در 
قالب نمایش های بخش بزرگسال نوزدهمین جشنواره 
نمایش عروسکی تهران- مبارک در سالن سایه اجرا شد، 

به مجموعه تئاتر شهر آمد.
وی در پایان اجرای این اثر نمایشی از عوامل برگزاری 
جشنواره و هنرمندان تشکر کرد و گفت: حضور ما در 
نوزدهمین جشنواره نمایش عروسکی تهران -مبارک 
برای گفتن خداقوت به برگزارکنندگان جشــنواره و 
هنرمندان بود. نمایشی هم که به تماشای آن نشسته 

بودیم یکی از داستان های ممتاز تاریخی بود که روایتی از 
ایستادگی شیرزنان ایرانی برابر دشمنان بود. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی عنوان کرد: خدا را شکر امسال جشنواره 
نمایش عروســکی تهران - مبارک با استقبال خوبی 
مواجه شده است و امیدواریم این رونق در حوزه تئاتر و 

بخش های هنری را بیشتر داشته باشیم.
اســماعیلی درباره کمبود بودجه تئاتر نیز بیان کرد: 
در اولین روزهای مســئولیت بنده در وزارت ارشاد به 
هنرمندان تئاتر قول دادیم تا مشکلات بودجه رفع شود. 
با این حال سال گذشته، تئاتر پررونق ترین دوران خودش 
را سپری کرد و در جشنواره تئاتر فجر ما این استقبال را 
دیدیم. برنامه اصلی ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
این است که از تئاتر به صورت ویژه حمایت شود در این 
راستا نه تنها تهران بلکه همه شهرســتان ها نیز مورد 
حمایت قرار گرفتند که نمونه بسیار خوب آن برگزاری 

جشنواره تئاتر منطقه ای بود.

فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران گفت: 
امروز شــاهد یک نیــروی زمینی جدیــد، پویا و 
پوست اندازی شــده و مجهز به فناوری روز هستیم. 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در همایش سراسری 
فرماندهان یگان های عمــده نیروی زمینی ارتش با 
اشاره به اهداف برگزاری این همایش گفت: بررسی 
اقدامات موفقیت آمیز و احصای نقاط قوت و برخی 
کاستی ها و راه های تسرّی و تعمیم موفقیت ها از ستاد 

تا سرپنجه ها از اهداف برگزاری این همایش است.
وی افزود: از دیگر اهداف این همایش نگاه معطوف 
به آینده است تا بتوانیم مقابل هر  تهدیدی سربلند 
بیرون بیاییم. مرور این اهداف موجب می شود نگاه 
هماهنگ، هم افزا، متوازن و متناسب میان فرماندهان 

تقویت شود.
فرمانده کل ارتش با تأکید بــر اینکه نیروی زمینی 
محوری نسبت به گذشــته، ارتقای قابل ملاحظه و 
ملموسی داشته است، تصریح کرد: امروز نیروی زمینی 
ارتش توانسته اســت در تمام عرصه های مأموریتی 
خود سربلند باشد و افتخارآفرینی کند، البته تمامی 
نیروهای ارتش نیز در ســطح قرارگاه ها، یگان ها و 
مناطق خود، اهداف مدنظر را بررسی و مرور می کنند 
تا در مجموع ارتش جمهوری اســلامی ایران بتواند 

حرکتی رو به جلو داشته باشد.
امیر موســوی همچنین با تأکید بر لزوم هم افزایی 
میان تمامی رده های ارتش اظهار داشت: هر یگان در 
سطوح عملیاتی و راهبردی خود باید بتواند در  حرکت 
روبه جلوی ارتش تأثیرگذار باشد، به همین دلیل تا 
سطح نفر در یگان ها، وظایف کارکنان مشخص شده 

است تا هرشخصی از نقش خود در تسریع اهداف آگاه 
و به آن ملتزم باشد.

وی گفت: امروز شــاهد یک نیــروی زمینی جدید، 
پویا و پوست اندازی شــده و مجهز به فناوری روز با 
فرماندهان باتجربه و بادانش برای انجام مأموریت های 
محوله  هســتیم. فرمانده کل ارتش با تأکید بر لزوم 
توجه فرماندهان و کارکنان بر تعمیق و تعمیم سواد 
رسانه ای، بیان داشت: ارتقای تاب آوری مقابل عملیات 
روانی دشــمنان با توجه به برِوز شــدن تهدیدات از 
دلایل ضرورت توجه به ارتقای ســواد رسانه ای در 

سطح یگان ها است.
امیر موسوی با اشاره به اهمیت نیروی انسانی ادامه داد: 
توجه به الزامات یک ارتش آماده ظهور، تبدیل پادگان 
به دانشگاه، تقویت کانون های ارزیابی، نهادینه کردن 
یادگیرندگی فردی و ســازمانی، چندمهارته کردن 
کارکنان، توجه بیش تر در رسیدگی به خانواده های 
کارکنان و حوزه معنویت و بصیرت، ارتقای روحیه رزم، 
توجه ویژه به حوزه نگهداری از ارزش ها که مهمترین 
آن نیروی انســانی مؤمن و فداکار است و همچنین 
تجهیزات و اماکن، اســتفاده بهینه از ظرفیت های 
یگان ها و تقویت عوامل امیدآفرین، نقش مهمی در 

تقویت توان رزم یگان های ارتش دارد.
وی یکی از مهم ترین حربه های دشــمنان را ایجاد 
ناامیدی و یأس آفرینی در جامعه دانست و خاطر نشان 
کرد: ایجاد تحول و ارتقای روحیه مثبت، نقش اساسی 
در بهره وری بیش تر و خنثی سازی نقشه های دشمنان 
دارد، بنابرایــن همواره باید با تبییــن موفقیت ها و 
 امید بخشی، توطئه دشمنان را در القای یأس و ناتوانی 

خنثی کرد.

رئیس جمهور بــا تأکید بــر برقــراری عدالت در 
پرداخت حقوق و مزایــا در ادارات را به عنوان یکی از 
مهمترین عوامل ایجاد انگیــزه و افزایش بهره وری 
در ادارات ضروری دانســت. آیت الله ســید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور در جلسه شورای عالی اداری 
با تاکید بر اهمیــت ایجاد انگیزه مثبت و ســازنده 
در کارکنــان اداری، برقراری عدالــت در پرداخت 
حقوق و مزایا در ادارات را به عنوان یکی از مهمترین 
 عوامل ایجاد انگیزه و افزایش بهــره وری در ادارات 

ضروری دانست.
وی با اشــاره به تکلیف و تاکید رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر ایجاد تحول و چابک سازی در ساختار اداری 
کشور، در چارچوب ابلاغی سیاست های کلی نظام 
اداری، اتخاذ تصمیمات متقــن و جدیت در اجرای 
آنها را لازمه ایجــاد تحول در نظام اداری دانســت. 
رئیس جمهور همچنین به قانون ارتقای ســلامت 
اداری به عنوان یکی از قوانین بسیار خوب و متقن، اما 
مغفول مانده در نظام اداری کشور اشاره و بر اهتمام 

بیشتر برای اجرای آن تاکید کرد. رئیسی راه اندازی 
سامانه های یکپارچه اداری را اقدامی بسیار مفید و 
موثر در ارتقای سلامت اداری دانست و در عین حال 
خاطرنشان کرد: در کنار به کارگیری تمام توان برای 
تکمیل هر چه سریع تر دولت هوشمند، ایجاد انگیزه 
 مثبت و کافی در کارمندان هم باید مورد توجه ویژه 

قرار گیرد.
وی با تاکید دوباره بر اهمیت دو عامل ایجاد عدالت در 
پرداخت ها و ارتقای سلامت اداری، در ارتقای بهره وری 
نظام و سازمان اداره کشور، اقدامات انجام شده برای 
ایجاد تحول در نظام اداری و ارتقای بهره وری در دو 
سال گذشته را ناکافی دانســت و بازنگری در تدابیر 
اتخاذ شــده و اقدامات صورت گرفتــه برای تحقق 
این اهداف را خواستار شد. رئیس جمهور همچنین 
بر ضــرورت بهره گیری حداکثــری از ظرفیت های 
سازمان اداری و استخدامی برای رفع موانع و مشکلات 
پیش روی ایجاد تحول و ارتقــای بهره وری در نظام 

اداری کشور تاکید کرد.

شــهردار تهران با تأکید بر اینکه توسعه سریع مترو و 
تکمیل ناوگان آن به عنوان محور اصلی حمل و نقل 
عمومی اســت، گفت: تا پایان امسال ۲۲ کیلومتر در 
خطوط ۴، ۶ و ۷ به همراه ۱3 ایستگاه و ۲۰ کیلومتر از 

خط پرند به بهره برداری می رسند.
علیرضا زاکانی در چهارمین نشست خبری خود که با 
موضوع تخصصی »حمل و نقل عمومی« در شرکت 
واگن سازی مترو و پس از رونمایی از ۶ رام قطار متروی 
اورهال شده برگزار شد، در تشریح طرح های مدیریت 
شهری برای حوزه حمل و نقل عمومی گفت: طبق وعده 
قبلی امروز در دومین نشست تخصصی پیرامون حوزه 

حمل و نقل عمومی گفت وگو خواهیم کرد.
وی بزرگترین مشکل شــهروندان تهرانی را موضوع 
ترافیک و پس از آن آلودگی هوا عنوان کرد و گفت: در 
مرحله بعد موضوع بی مسکنی و بد مسکنی موجب 

نارضایتی آنها شده است.
شهردار تهران با تأکید بر اینکه امروز 3۴ درصد ترددها 
در حوزه حمل و نقل عمومی است و ۷۰ درصد توسط 
خودروهای شخصی صورت می گیرد، افزود: در الگوهای 
مختلف حمل و نقلی دچار فرسودگی و کمبود هستیم 

و فاصله معناداری با وضع مطلوب وجود دارد. در حمل 
و نقل معتقدیم هزینه ســرمایه گذاری مهم است و 
امیدواریم شرایط در این حوزه تغییر کند و در پایان این 
دوره مدیریت شهری سهم حمل و نقل عمومی به ۷۰ 
درصد برسد و سهم خودروهای شخصی به 3۰ درصد 

کاهش پیدا کند.
زاکانی ادامه داد: از سوی دیگر در تلاش هستیم میزان 
جابجایی و تقاضای ســفر را تغییر دهیم و این کار از 
طریق افزایش دسترســی ها به خدمات با استفاده از 
هوشمندسازی انجام می شود. در حقیقت می خواهیم 
با بهره گیری از هوشمندسازی خدمات را در دسترس 
شــهروندان قرار دهیم تا از این طریق شاهد کاهش 
تقاضای سفر در شهر باشیم.در بخش سوم نیز سیاست 
ما برقی ســازی حمل و نقل عمومی اســت. رفتن به 

مسیری که حمل و نقل عمومی را برقی سازی کند.
به گفته زاکانی، در ســال جاری نیز ۲۲ کیلومتر در 
خطوط ۴، ۶ و ۷ به همراه ۱3 ایستگاه به بهره برداری 
می رسد که به جز این ۲۲ کیلومتر ۲۰ کیلومتر خط 
پرند نیز امسال افتتاح می شود و به این ترتیب راه آهن 

حومه ای به صورت پیوسته به بهره برداری می رسد.

نیروی زمینی ارتش به فناوری های روز مجهز شده استثبت نام اولیه از آتش نشانان فاقد مسکن

رئیسی: پرداخت حقوق و مزایا با عدالت باشد
3۴ درصد ترددها در حوزه حمل و نقل عمومی است

سياسیفرهنگی 

پاسخ وزیر ارشاد درباره هجمه های اخیر

موزه ها جمعه رایگان شدند

محدودیتی برای حمایت از تئاتر نداریم



اقتصاد2
ایران

تجارت ایران و عــراق از ۱۰ 
میلیارد دلار عبور کرد

رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق گفت: در حال 
حاضر روابط تجاری بین دو کشور از مرز ۱۰ میلیارد 
دلار عبور کرده است. یحیی آل اسحاق در نشستی 
با حضور بازرگانی جمهوری اسلامی ایران در عراق 
و نمایندگان وزارت خارجه با بیان اینکه امروز روابط 
تجاری ایران و عراق به تعبیر من یک فرصت شبه 
طلایی است، اظهار داشت: مجموع اقتضائات ایران 
و عراق به گونه ای است که فرصت روابط تجاری 
برای دو کشور استراتژیک و ضروری بوده و منافع 

آن برای مردم هر دو کشور محفوظ است.
رئیس اتاق مشترک ایران و عراق افزود: ما در یک 
شــرایط خاص در جهان و منطقه قرار داریم ولی 
آنچه که برای ما ثابت اســت پیگیری منافع ملی 
بوده که نمود پیگیری این منافع ملی بهره مندی 
از فرصت های تجاری در کشــور عراق است.آل 
اسحاق ادامه داد: ظرف چند سال آینده رسیدن 
به تجارت ۲۰ میلیارد دلاری بین دو کشور ایران 
و عراق امکان پذیر است. وی اضافه کرد: در حال 
حاضر روابط تجاری بین دو کشور از مرز ۱۰ میلیارد 
دلار عبور کرده است و لذا سال آینده قطعاً بخش 
خصوصی ما می تواند روابط تجاری با عراق را بدون 
صادرات گاز و برق و خدمات فنی و مهندسی به ۱۰ 

تا ۱۱ میلیارد دلار برساند.
رئیس اتاق مشــترک ایران و عراق اظهار داشت: 
اکنون وضعیت امنیت در کشور عراق بهتر شده 
است و این کشــور با وجود اینکه جمعیتی کمتر 
از ایران دارد دو برابر ما درآمد نفتی دارد لذا کشور 
عراق کشوری فقیر نیست اما طی ۴۰ سال گذشته 
با عدم سرمایه گذاری در حوزه های مختلف مواجه 
بوده اســت.آل اســحاق تصریح کرد: بنابراین تا 
۱۰ الی ۱۵ سال آینده کشــور عراق بهترین جا 
برای سرمایه گذاری در منطقه است و این کشور 
به دلایل مختلف برای ما در حوزه تجارت دارای 

مزیت نسبی است.
وی با اشاره به اینکه کشور عراق طی امسال و سال 
آینده قصد ســرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد دلاری 
را دارد، اظهار داشت: ۸۵ درصد نیازهای مربوط 
به زیر ساخت این حجم از سرمایه گذاری باید از 
خارج وارد شود لذا حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد دلار 
فرصت کار وجود دارد که اگر ایران از ۱۰ درصد آن 

استفاده کند بسیار خوب است.

تــداوم فعالیــت ســایت های 
مسدودشده فروش بلیت هواپیما

معــاون هوانوردی و امــور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری گفت: این طور نیســت که 
وقتی سایت ها را می بندیم خیالمان راحت باشد، 
زیرا آنها به هر ترفندی روی می آورند که بتوانند 
باز هم فعالیت کنند؛ با وجود این ما پیگیر بستن 

درگاه های مالی آنها هستیم.
به گزارش ایسنا، به دنبال اعلام افزایش ۲۹ درصدی 
قیمت بلیت هواپیما توســط ســازمان هواپیمایی 
کشوری و مخالفت شرکت های هواپیمایی با این نرخ و 
درخواست برای افزایش بیشتر قیمت و گران فروشی 
آنها و رعایت نکردن حذف پروازهــای چارتری در 
مسیرهای پرتردد، سازمان هواپیمایی از لغو مجوز 
برخی پروازی برخی شرکت هواپیمایی و همچنین 

چند شرکت خدمات مسافرت هوایی خبر داد.
همچنین به دنبال رصد سایت های عرضه و فروش 
بلیت و گزارش شــرکت های هواپیمایی و پیش 
از تمام شدن مهلت دو هفته ای، دامنه ۱۹ سایت 
فروش بلیت هواپیما به دلیل گرانفروشــی بلیت 

هواپیما، با هماهنگی دستگاه قضایی مسدود شد.
در این راستا حسن خوشخو -معاون هوانوردی و 
امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری درباره 
اینکه چرا سایت های فروش با وجود اینکه لغو مجوز 
شده اند، همچنان به فعالیت ادامه می دهند، گفت: 
ســایت ها در فضای مجازی گاهی با تغییر آی پی 
یا ایجاد تغییر کوچکــی در آدرس یا تغییر دامنه 
می توانند سایتشان را بالا بیاورند؛ به همین دلیل ما 
در گام بعدی به دنبال بستن درگاه مالی آنها هستیم 

که اینها مسدود شوند و نتوانند فعالیت کنند.
وی با بیان اینکه بستن ســایت های متخلف در 
فضای مجازی کمی پیچیده اســت، خاطرنشان 
کرد: اینطور نیست که وقتی سایت ها را می بندیم 
خیالمان راحت باشد، زیرا آنها به هر ترفندی روی 
می آورند که بتوانند باز هم فعالیت کنند؛ با وجود 

این ما پیگیر بستن درگاه های مالی آنها هستیم.
معاون سازمان هواپیمایی کشوری پیش از این هم 
درباره نحو تعلیق برخی فروشندگان آنلاین بلیت 
هواپیما در صورت گران فروشی گفته بود: معمولا 
از زمانی که نامه به صورت رسمی ابلاغ می شود تا 
طی شدن فرآیند اداری، چند روز زمان می برد اما 
نهایتا باید فعالیت آن آژانس برای مدت زمانی که 

ذکر شده، متوقف شود.

خبر

رییــس مرکــز اطلاعات 
مالی ایران با بیــان اینکه 
شــورای عالی مبــارزه با 
پولشویی فعال شده است، 
گفت: اقدامــات خوبی در 
بحث مبارزه با پولشــویی در دولت سیزدهم انجام 
شــده و ۴۰۰ مظنون در این زمینه شناسایی شده 
است. هادی خانی در مراسم کارگاه آموزشی مبارزه 
با پولشــویی و تامین مالی تروریسم، اظهار داشت: 
در بحث مبارزه با پولشــویی در کشور قانون داریم 
و معتقدیم این قوانین و دســتورالعمل ها پیشرو از 

دیگر کشورهاست.
دبیر شورای عالی پیشــگیری  و مقابله با پولشویی 
و تامین مالــی تروریســم بیان کــرد: جمهوری 
اسلامی از تروریســم آســیب دیده و در مبارزه با 
تامین مالی تروریســم مدعی اســت که در زمینه 
مبارزه با پولشــویی و مبارزه با تروریسم اقدامات 
گسترده ای انجام شده اســت. وی درباره اقدامات 
دولت ســیزدهم در بحث مبارزه با تروریسم، بیان 
کرد: شورای عالی مبارزه با پولشــویی فعال شد و 
رصد اقدامات دستگاه ها در دستور کار قرار گرفت 
به طوری که سطح عملیاتی دستورالعمل ها رصد 
 می شود و این بازرســی ها به صورت مستمر انجام 

خواهد شد.
خانــی گفــت: همچنیــن در بحــث توســعه 
زیرســاخت های توســعه ای و نــرم افــزاری 
هوشمندســازی در مرکز اطلاعات مالی و تمامی 
اشخاص مشمول به خصوص دستگاه های کلیدی 
مثل نظام بانکی، بــورس و بیمه، گمرک، مالیات و 
حوزه های صنعتی استانداردهایی تدوین و ابلاغ شد 
و شاخص های مربوط به پولشویی با توجه به شرایط 
متغیر اقتصادی و شگردهای جدید به روزرسانی و 

ابلاغ شد.
معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: در کشور ما موضوعی 
به نام، لیست ســیاه پولشــویی نداریم و در قانون 

اشخاصی که به نحوی درگیر معاملات مشکوک به 
پولشویی می شوند، به مرکز مطالعات مالی معرفی 
شده و این مرکز بررسی های لازم را انجام می دهد 
که در صورت تایید به مراجع قضایی ارجاع خواهد 
شــد. باید گفت چیزی به نام لیست سیاه نداریم و 
تنها لیست اشخاص مظنون را داریم و در ۷ الی ۸ 
ماه گذشته نزدیک به ۴۰۰ نفر مظنون پولشویی به 
شناسایی شدند و به نظام مالی و بانکی ابلاغ کردیم 

و محدودیت های برای آنها در نظر گرفتیم
وی توضیح داد: هر فسادی که در کشور رخ دهد و از 
این فساد درآمد نامشروعی کشف شود و وارد چرخه 
اقتصادی شود، مسیر پولشــویی را طی می کند و 
معتقدیم فساد و پولشویی رابطه یک به یک دارند. 
خانی درباره شــاخص های پولشــویی در کشور و 
اینکه گفته می شود قوانین ایران بین المللی نیست، 
 FATF بیان کرد: این موضوع را قبول نداریم؛ زیرا در
بحث تخصصی و فنی نیست و بیشتر جنبه سیاسی 
دارد؛ معتقدیم در اجرای استانداردهای پولشویی 
اقدامات خوبی انجام دادیم و از بســیاری کشورها 

جلوتر هستیم و قرار نیست بازی هایی که برای ما 
تعریف می شود را دنبال کنیم.

رییس مرکز اطلاعــات مالی ایران بیــان کرد: در 
چارچوب قوانین بین المللی هر کشــوری می تواند 
قوانین و چارچوب خود را داشته باشد و معتقدیم 
استانداردهای ما بســیاری از قوانین و مقررات را 
پوشــش می دهد، اما موضوع ما با آی تی آف بحث 
فنی و تخصصی نیست و بیشتر بحث سیاسی است 
و می بینیم که کشور روســیه را با تصمیم سیاسی 
از عضویــت در آف ای تی آف کنــار می گذارند و 
بنابراین ما نیز در چارچوب منافع کشــور خودمان 

تصمیم گیری می کنیم.
وی دربــاره تاثیــر قوانین پولشــویی در وضعیت 
اقتصادی و معاملات توضیح داد: بررســی کردیم 
که اگر یک محدودیت اعمال شــود، از بخش قابل 
توجهی از موارد پولشــویی جلوگیری می شــود، 
البته همه این موارد متغیر است؛ چرا که روش های 
پولشــویی مــداوم تغییــر می کند و هــم اکنون 
روش هایی که اعمــال می شــود هزینه های بروز 

و ظهور معاملات مشــکوک را بالا می برد. معاون 
وزیر اقتصاد تاکیــد کرد: رویکرد همــه اقداماتی 
که مرکــز اطلاعات مالــی انجــام می دهد رصد 
حداکثــری جریانات مالی به خصــوص جریاناتی 
 است که ممکن اســت سبب بروز مشــکل برای 

کشور شود.
خانی دربــاره اســتفاده از رمزارزها بــرای تامین 
مالی اغتشاشــات اخیر گفت: در ایــن حوزه قطعاً 
دســتگاه های اطلاعاتــی امنیتــی ورود کردند و 
اقدامات خوبی نیز انجام دادند و در حوزه کاری مرکز 
اطلاعات مالی قرار نــدارد. وی ادامه داد: در حوزه 
رمزارز رسمیتی در کشــور وجود ندارد، اما مطابق 
قانون هر شخصی مشمول معاملات مشکوک شود 

بلافاصله ورود خواهیم کرد.
رییس مرکز اطلاعات مالی ایران در خصوص بیمه 
عمر و بحث بروز پولشویی در این حوزه، گفت: هر 
جایی در کشور که یک فعالیت اقتصادی وجود دارد 
می تواند استعداد پولشــویی را داشته باشد، اما در 
بحث بیمه عمر پولشویی نبود و در رسانه ها به این 

شکل مطرح شد.
خانی بیان کرد: بیمه در تمام کشورها جزو صنایع پر 
ریسک است که باید نظارت هایی در آن وجود داشته 
باشــد. ما رصد می کنیم تا از بروز موارد پولشویی 
جلوگیری کنیم و مانع بالفعل شدن استعدادهای 

بالقوه شویم.
وی در خصوص کشــفیات معاملات مشکوک به 
پولشویی در کشــور توضیح داد: در چند ماه اخیر 
نزدیک به هفت هزار شــخص کــه فعالیت مالی 
گسترده داشتند، اما پرونده مالیاتی نداشتند را به 
سازمان امور مالیاتی معرفی کردیم. نزدیک به هزار 

پرونده به مراجع قضایی ارائه کردیم.
رییس مرکــز اطلاعات مالی ایــران گفت: نزدیک 
به ۴۰۰ نفر فعالیت پر ریســک شناســایی شدند 
و محدودیت هــای بانکی بــرای آنها ابلاغ شــد. 
حدود ۶ هزار نفر از افرادی کــه در حوزه ارز فعال 
 بودنــد را شناســایی بــرای آنها نیــز محدودیت 

ایجاد کردیم.

رییس مرکز اطلاعات مالی ایران خبر داد:

شناسایی ۴۰۰ مظنون به پولشویی 

انهــدام ۲۵۹ تن کالای قاچاق 
در تهران

یک محموله کالای قاچاق و تملیکی به ارزش 
۲۳ میلیارد تومان منهدم می شود؛ بنابراین از 
ابتدای سال تاکنون در مجموع ۲۵۹ تن کالا 
به ارزش ۴۴ میلیــارد و ۹۷۹ میلیون تومان 
منهدم شــده است. حســین ایزدی در مورد 
انهدام کالاهای قاچاق و متروکه اظهار داشت: 
از ابتدای امســال تاکنــون ۲ محموله کالای 
قاچاق و تملیکی که تاریخ مصرفشان گذشته 
بود در استان تهران امحا و منهدم شده است. 
سومین محموله کالای قاچاق و تملیکی شامل 
۷۰۰ ردیف کالا و به ارزش ۲۳ میلیارد تومان 

منهدم خواهد شد.
مدیرکل اموال تملیکی اســتان تهران افزود: 
بنابراین از ابتدای سال تاکنون ۳ محموله کالا 
به وزن ۲۵۹ تن و به ارزش ۴۴ میلیارد و ۹۷۹ 
میلیون تومان منهدم شــده است. عمده این 
محموله ها، کالاهای ســریع الفساد و سلامت 
محور مانند دارو، اقلام خوراکی و… بوده اند. 
وی گفت: بالغ بر ۸۰ درصد این محموله قاچاق 
و مابقی نیز کالاهای متروکه ای هستند که از 

نظر بهداشتی تاریخ مصرفشان گذشته است.
گفتنی اســت، چنانچه از تاریخ ورود کالا به 
گمرک بیش از ۴ ماه بگــذرد و کالا از گمرک 
ترخیص نگردد و یا صاحــب کالا برای انجام 
تشــریفات گمرکی و ترخیــص کالا مراجعه 
ننمایــد، کالا متروکــه نامیده می شــود. در 
فرودگاه های کشــور پس از دو ماه و در سایر 
اماکن گمرکی پس از چهار ماه توقف از تاریخ 
صدور اولین قبض انبار، کالا متروکه می گردد. 
بعد از این مدت با موافقت گمرک تا چهار ماه 
دیگر )در گمرکات زمینــی و دریایی( و تا ۲ 
ماه دیگر در گمرکات فرودگاهی قابل تمدید 

می باشد.

کاهش نرخ رشد نقدینگی از ۳۹ 
به ۳۱ درصد

رشد نقدینگی در یک روند نزولی از ۳۹ درصد 
در پایان سال ۱۴۰۰ به ۳۱.۱ درصد در پایان 
ســال ۱۴۰۱ کاهش یافت. یکی از مشکلات 
کشــور در حوزه مهار تورم به رشد نقدینگی 
ارتباط پیــدا می کند. به همیــن دلیل دولت  
یکی از اصلی تریــن برنامه های خود را کنترل 

نقدینگی قرار داد ه است.
طبق آمار رسمی، رشد نقدینگی طی یک روند 
نزولــی از ۳۹ درصد در پایان ســال ۱۴۰۰ به 
۳۱.۱ درصد در پایان سال ۱۴۰۱ کاهش یافت. 
براساس اعلام بانک مرکزی در سال جاری نیز 
تداوم جلدی برنامه کنترل مقداری رشد ترازنامه 
بانک ها و مؤسسات اعتباری برای دستیابی به 
رشد نقدینگی در سطح هدف تعیین شده )۲۵  

درصد( در دستور کار قرار دارد.
 رشد پایه پولی در ۱۰ ســاله منتهی به پایان 
اسفندماه سال ۱۴۰۱ معادل ۲۴.۳ درصد است. 
انتظار می رود با سیاست گذاری و تنظیم گری 
بازار پول، پیگیری برنامه اصلاح نظام بانکی و 
رســیدگی به بانک های ناسالم در سال جاری 
و همچنین تداوم برنامه کنترل مقداری رشد 
ترازنامه بانک ها و مؤسســات اعتباری ضمن 
کاهش رشد پایه پولی در سال ۱۴۰۲ اهداف 

رشد نقدینگی و تورم محقق شود.
تعداد زندانیان مرتبط با چک در سال ۱۳۹۶ 
روزانه بالــغ بر ۱۰ نفر بود اما پــس از اجرایی 
شدن قانون جدید چک با کاهش بیش از ۹۶ 
درصدی در دوماهه ابتدایی سال جاری به هر 
سه روز یک نفر رسیده است. در دو ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ به طور متوسط در هر سه روز تنها 
یک نفر به جرم چک برگشتی وارد زندان شده 
که این رقم در مقایسه با اردیبهشت سال قبل 

کاهش ۴۳ درصدی را نشان می دهد.
تخصیص ارز در بانک مرکزی طی ۳ ماه گذشته 
برای واردات دارو مواد اولیه تولید دارو تجهیزات 
و ملزومات پزشکی، شیر خشــک از مرز یک 
میلیارد و ۱۰ میلیون دلار گذشــت. بر اساس 
برنامه ریزی های انجام شــده در ســال ۱۴۰۲ 
رقمی حدود ۳٫۵ میلیارد دلار ارز ۲۸۵۰۰ تومان 
برای واردات دارو تجهیزات پزشکی و شیرخشک 

نوزادان تخصیص خواهد یافت.
علاوه براین به منظــور تســریع و بهبود در 
تخصیــص و تأمین ارز دارو، دســتورات لازم 
از جمله در اختیار گذاشتن ۱۰ میلیون یورو 
تنخواه ارزی صادر شــده است. بانک مرکزی 
امسال ۳۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات جدید 
در قالب سرمایه در گردش از طریق بانک های 
عامل به شرکت های دارویی جهت تأمین دارو و 

مواد اولیه پرداخت می کند.
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برق تحویلی به مشترکان صنعتی از ابتدای دوره 
مدیریت مصرف برق افزایش ۱۷ درصدی داشته 
است. یکی از اهداف تأمین برق در تابستان ۱۴۰۲، 
با وجود ناترازی تولید و مصرف برق، تأمین انرژی 
بیشتر برای صنایع کشــور به منظور تحقق شعار 
ســال جاری مبنی بر مهار تورم، رشد تولید بوده 

است.
برق تحویلی به مشترکان صنعتی از ابتدای دوره 
مدیریت مصرف برق افزایش ۱۷ در صدی یافته 
است. صنایع فولادی با رشد ۲۴.۳ درصد نسبت به 
سال گذشــته در صدر جدول جای گرفتند. یکی 
از اهداف تأمین برق در تابســتان ۱۴۰۲ با وجود 
ناترازی تولید و مصرف برق، تأمین انرژی بیشتر 

برای صنایع کشــور به منظور تحقق شعار سال 
جاری مبنی بر مهار تورم رشد تولید است. میزان 
مصرف برق از ابتدای سال جاری تاکنون در همه 
واحدهای صنعتی کشور نســبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۵.۸ درصد رشد داشته است.
از ابتدای سال جاری میزان مصرف برق در صنایع 
فولادی ۵.۷ درصد، صنعت سیمان ۶.۲ درصد و 
ســایر فلزات از جمله مس، آلومینیوم و روی ۷.۲ 
درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته است 

که بیانگر رشد تولید است.
ظرفیت تولید برق کشــور در دولت سیزدهم ۹۱ 
هزار و ۱۱۲ مگاوات رســیده است که حاصل آن 
گذر از تابستان بدون خاموشی سال گذشته بود 

که افزایش ظرفیت تولید برق ایجاد شده تا پایان 
ســال ۱۴۰۱ یک رکورد چشمگیر است، ناترازی 
در تولید و مصرف برق در ابتــدای فعالیت دولت 
سیزدهم حدود ۱۵ هزار مگاوات بود و پیش بینی 
میشد در سال ۱۴۰۱ با در نظر گرفتن رشد تولید 
به حدود ۲۰ هزار مگاوات برسد. مجموع ظرفیت 
نیروگاهی کــه تا پایان ســال ۱۴۰۱ به مدارآمد 
۷۰۵۴ مگاوات در بخــش تجدیدپذیر و حرارتی 
بوده است که ۶۸۶۴ مگاوات آن در بخش حرارتی 
است؛ راه اندازی یک هزار و ۳۱۶ مگاوات ظرفیت 
در بخش بخار نیروگاه های گازی رکورد ثبت شده 
دیگر در دولت ســیزدهم اســت، در گذشته این 
افزایش ظرفیت هیچگاه از هزار مگاوات فراتر نرفته 

بود. میزان تولید برق نیروگاه های حرارتی در بهار 
امسال از مرز ۸۰ میلیون مگاوات ساعت عبور کرده 
است. این در حالی اســت که بیش از ۸۱ درصد 
ظرفیت نیروگاهی کشــور در اختیــار واحدهای 
تولید برق حرارتی است؛ از این میزان تولید بیش 
از ۵۵ درصد آن مربوط به واحدهای سیکل ترکیبی 
اســت که میزان تولید انرژی آنها با افزایش چهار 
در صدی نسبت به مدت مشــابه سال گذشته به 
بیش از ۴۴ میلیون مگاوات ساعت رسیده است. 
همچنین در این میان ســهم واحدهای گازی در 
تولید برق سه ماهه نخست امســال ۱۸ میلیون 
مگاوات ساعت و ســهم واحدهای بخاری نیز ۱۸ 

میلیون مگاوات ساعت بوده است.

افزایش صادرات نفت ایران در دولت سیزدهم و بازگشت 
پول آن به چرخه اقتصاد کشور باعث شد با وجود حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، نه تنها به گفته ۶۱ اقتصاددان تورم سه 
رقمی نشود، بلکه تورم نقطه به نقطه در ماه های اخیر با 
کاهش همراه بوده است. به گزارش وزارت نفت، تقریباً 
یک سال پیش بود که ۶۱ اقتصاددان در نامه ای نسبت به 
تورم سه رقمی در کشور هشدار دادند. این نامه درست 
بعد از تصمیــم دولت ســیزدهم در خصوص جراحی 
اقتصادی و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی خطاب به ملت ایران 
منتشر شد و ریشه مشکلات اقتصادی امروز را در عوامل 
غیراقتصادی دانستند. در آن زمان دولت سیزدهم در 
تلاش بود علاوه بر توجه به حل مشکلات اقتصادی داخل 
کشور، مناسبات بین المللی فروش و صادرات نفت را که 
در دولت قبل به شدت کاهش یافته بود، سر و سامان دهد.
این در شرایطی بود که ســنگ اندازی منتقدان داخلی و 
دشمنان خارجی هر لحظه ادامه داشت. نکته مهم آن بود 
که نگرانی ها نســبت به تورم سه رقمی در فضای مجازی 
دست به دست می شد و این هشدار خبر از تورم بالای ۱۰۰ 
درصد در نیمه دوم سال می داد. در عمل اما آمارهای مرکز 
آمار و بانک مرکزی نشان می دهد روند رشد تورم در کشور 
از سال گذشته تاکنون نزولی بوده است.مرکز آمار ایران 
نرخ تورم در پایان اسفند سال ۱۴۰۱ را ۴۵.۸ درصد اعلام 
کرد و بانک مرکزی نیز تورم را در پایان اسفند سال گذشته 
۴۶.۵ درصد دانسته است.در هیچ کدام از ماه های سال قبل 
نیز نرخ تورم از این عدد بالاتر نرفت و درواقع نرخ تورم با 
وجود افزایش قیمت برخی محصولات به واســطه حذف 
دلار ۴۲۰۰ تومانی، تفاوت چندانی با سال قبل نداشت، 

زیرا تورم اسفندماه سال ۱۴۰۰ نیز حدود ۴۲ درصد بود.
روند کاهشــی نرخ تورم در کشور در ســال ۱۴۰۲ نیز 
ادامه دار بــود. مرکز آمار می گوید تــورم نقطه به نقطه 
اردیبهشت در مقایسه با ماه قبل آن، ۰,۹ واحد درصد 
کاهش داشــت، همچنین تــورم نقطه به نقطه نیز در 
خردادماه کاهشی بوده است. تورم نقطه به نقطه خرداد 

۱۴۰۲ در مقایسه با ماه قبل، ۱۲,۰ واحد درصد کاهش 
یافته است.اما چگونه با وجود حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
قیمت ها آن گونه که ۶۱ اقتصاددان پیش بینی کرده بودند 

۲ برابر نشد و تورم به بالای ۱۰۰ درصد نرسید.
آمارها نشان می دهد در سال گذشته صادرات نفت ایران 
با افزایش همراه بوده و در کنــار افزایش صادرات، پول 
فروش نفت نیز به کشور وارد شده است. این موضوع تا 
حد زیادی نیاز کشور به ارز را تأمین کرده و مانع از رشد 
قیمت ها بوده است.جواد اوجی، وزیر نفت با تأیید افزایش 
صادرات نفت ایران نیز پیش از این گفته بود در ســال 
۱۴۰۱، ۱۹۰ میلیون بشکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ 
و ۸۳ میلیون بشکه بیشتر از ســال ۱۴۰۰ صادر شد و 
پیش بینی می شود امسال رکوردی تازه در صادرات نفت 
ثبت شود. این صحبت ها البته بر اساس آمارهای بانک 

مرکزی و مرکز آمار نیز قابل تأیید است.
بر اساس اعلام مرکز آمار، بخش نفت سال گذشته رشد 
۷ درصدی را تجربه کرده است. بانک مرکزی نیز که در 
چند روز گذشته آمار رشد اقتصادی سال گذشته را اعلام 
کرد، رشــد بخش نفت را ۱۰ درصد دانست.روند رشد 
صادرات نفت در سال ۱۴۰۲ نیز ادامه دار بود تا آنجا که 
حتی رسانه های غربی نیز بر این واقعیت صحه گذاشتند. 
مؤسسه کپلر به افزایش صادرات نفت ایران به ۱.۶ میلیون 
بشکه در روز اشاره کرده اســت که اثر آن را در شرایط 

اقتصادی و بودجه ای می توان دید.
بر اساس آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا، ایران در سال 
گذشــته میلادی ۵۴ میلیارد دلار از محل فروش نفت 
درآمد به دست آورد که این رقم نسبت به سال پیش از 
آن ۱۷ میلیارد دلار افزایش داشــت. درآمد نفتی ایران 
در سال ۲۰۲۱ میلادی ۳۷ میلیارد دلار اعلام شده بود.
دولت ســیزدهم با افزایش صادرات نفت و دستیابی به 
درآمدهای آن، توانست علاوه بر جبران کسری بودجه، 
رونق فعالیت های اقتصادی را نیز ایجاد و از بروز تورم ۳ 

رقمی در اقتصاد کشور جلوگیری کند.

نهضت برقی سازی حمل ونقل شهر تهران با توافق وزارت 
صمت و شهرداری تهران آغاز شــد. به گزارش وزارت 
صمت، دومین جلسه برقی کردن حمل ونقل شهر تهران 
با حضور عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و علیرضا زاکانی شهردار تهران و معاونان وزارت صمت 
و شــهرداری تهران در محل این وزارتخانه برگزار شد. 
علی آبادی با بیان اینکه حمل ونقل برقی کشور یکی از 
اولویت های اصلی وزارت صمت در دوره جدید خواهد 
بود، گفــت: در وزارتخانه از همان روزهــای ابتدایی به 
همکارانمان اعلام کردیم تا یک برنامه جامع و دقیقی را 
در خصوص طرح حمل ونقل برقی آماده و شهر تهران را 

به عنوان شهر پایلوت این امر مشخص کردیم.
وی ادامه داد: از امروز می توانیم با قدرت اعلام کنیم که 
نهضت برقی سازی حمل نقل تهران آغاز شده و در همین 
راستا با همکاری شهرداری تهران، وزارتخانه های کشور، 
نفت و نیرو برنامه داریم تا پایان سال شاهد حضور ۲۰۰ 
هزار موتور و ۵۰ هزار خودروی برقی در شهر تهران باشیم. 
وزیر صمت با بیان اینکه برقی سازی خودرو برای شرکت ها 
جذابیت سرمایه گذاری دارد، افزود: طبق توافقاتی که در 
این جلسه انجام شده، قرار است در سطح تهران ۵ هزار 
ایستگاه شارژ سریع و کند جهت شارژ خودروهای برقی 
نصب و راه اندازی و در مرحله اول با همراهی شــهرداری 
تهران ۵۰ هزار تاکسی تهران برقی شود. وی همچنین در 
ادامه ارائه کارت نیرو )دریافت برق( به جای کارت سوخت 
از سوی وزارت نفت به رانندگان خودروهای برقی را یکی 
از پیشنهادهای اصلی این طرح دانست و تصریح کرد: در 
جلسه ای که در آینده بین ۴ وزارتخانه صمت، نفت، نیرو و 
کشور با شهرداری تهران برگزار می شود عملیات اجرایی 

طرح برقی سازی شهر تهران آغاز خواهد شد.
علی آبادی ایجاد مشــوق های لازم و تعرفه های ویژه را از 
جذابیت لازم جهت سوق دادن خودروسازان و مردم برای 
واردات خودروهای برقی دانست و یادآور شد: خودروسازان 
با تعرفه های ویــژه می توانند از امروز به ســمت واردات 

خودروهای برقی ســوق پیدا کنند که در ادامه با حمایت 
وزارت صمت باید به سمت تولید خودروها برقی حرکت 
کنند. وی تصریح کرد: امروز مصمم هستیم تا حمل ونقل 
شــهر تهران را برقی کنیــم و برای این امر تــا زمانی که 
زیرساخت های برقی سازی مهیا شود، همه تلاش خود را 
خواهیم کرد تا در راســتای صرفه جوی و محیط زیستی 
پاک گام برداریم و شاهد واقعیت بخشی به رؤیای تهران 
پاک باشــیم. وزیر صمت تولید خــودروی برقی را یک از 
اولویت های اصلی نظام در جهت آبادانی کشور برشمرد و 
خاطرنشان کرد: از امروز با همکاری خودروسازان و اراده ای 
که در سازمان استاندارد ایجادشده و با حمایت های ویژه 
وزارت صمت در راستای خودروهای برقی گام های محکم و 
بلندی برخواهیم داشت و در همین راستا معاونت حمل ونقل 
وزارت خانه فراخوانی را جهت حضور خودروسازان در این 
طرح را صادر خواهد کرد. علیرضا زاکانی شهردار تهران هم 
در این جلسه با بیان اینکه قرار شده تا با وزیر صمت دست 
به دست هم بدهیم و تهران را برقی کنیم، گفت: اگر بتوانیم 
طبق برنامه ریزی های که شده ۵۰ هزار نوسازی تاکسی و 
۲۰۰ هزار موتور برقی در شهر تهران داشته باشیم جوانب 
محیط زیســتی و رفاهی خوبی نصیب مردم شهر تهران 
خواهد شد و سرمایه گذاری در این زمینه بیشترین ارزش 

افزوده را برای شهرداری تهران خواهد داشت.
وی ادامه داد: شهرداری تهران موافق بحث راه اندازی و 
نصب ایستگاه های شارژ سریع و کند برای خودروهای 
برقی است و در آینده نزدیک قرار داد آن نهایی خواهد 
شد. شهردار تهران تصریح کرد: پیشنهاد اولیه این است 
تا طرح برقی سازی شهر تهران با تمرکز بر محدوده بازار 
و مرکز شهر آغاز و منطقه بندی شود و در بحث واردات 
موتورسیکلت برقی، شهرداری آمادگی لازم را دارد تا با 
استفاده از تبصره ۱۸ و سایر منابع، هزینه ۱۵۰ هزار موتور 
برقی را حمایت کند تا حداقــل )موتورهای کار( ما که 
نزدیک به ۱۰ درصد موتورهای موجود در شهر تهران 

هستند برقی و بهینه شوند.

رشد ۱۷ درصدی برق تحویلی به صنایع کشور

خنثی  کردن کابوس تورم سه رقمی؛ 

صادرات نفت ایران رکورد زد
با توافق وزارت صمت و شهرداری تهران صورت گرفت؛

پیش بینی نوسازی تاکسیرانی با ۵۰ هزار خودرو برقی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئيس اتحاديــه خواربارفروشــان تهران بــا بيان اينکــه ماليات 
خواروبارفروشان بيشتر از حاشيه سود آنهاســت گفت: کد اينتاي 
مالياتي براي صنف خواروبار فروشــان ۱۰درصد اســت در حاليکه 
حاشيه سود ناخالص اين صنف ۱۰درصد است و ماليات بايد به سود 

خالص تعلق گيرد.
رضا پاشــابيگي، رئيس اتحاديه خواربارفروشان تهران در خصوص 
مشکلاتي اين صنف با آنها مواجه هستند گفت: در حال حاضر اين 
اتحاديه با سه چالش اصلي مواجه اســت. اولين و مهمترين چالش 
فعلي ما ماليات است. حاشيه سود اين صنف ۱۰ درصد است در حالي 
که کد اينتاي مالياتي ما هم ۱۰ درصد است، با وجود اينکه حاشيه 
سود ناخالص ما ۱۰ درصد اســت و ازاين رقم هزينه ها هم کسر مي 
شود. درصد مالياتي بايد کمتراز حاشيه سود ناخالص باشد و فقط از 

سود خالص گرفته شود، ولي رقمي که نهايتاً به عنوان ماليات براي ما 
مقرر مي شود عددي بالاتر از۱۰ درصد است.

وي در ادامه گفت: اتحاديه خواربار فروشان بزرگترين اتحاديه توزيع 
مواد غذايي در تهران اســت و به صورت مويرگي و خرده فروشــي 
پتانســيل بالايي براي توزيع انواع کالا از جمله کالاهاي اساســي و 

تنظيم بازار در سطح شهردار دارد.
پاشــابيگي با اشــاره به اينکه چالش دوم مربوط به توزيع کالاهاي 
اساســي اســت افزود: در ســال هاي اخير در روند توزيع کالا مواد 
غذايي اول به فروشــگاه هاي زنجيــره اي توزيع مي گــردد و اگر 
پس از مدتي جنســي باقي ماند آن را بين خواربارفروشــان توزيع 
مي کننــد، در حاليکه صنف ما حــدود ۱۰هزار واحــد صنفي در 
ســطح تهران دارد که توان بيشــتري بــراي توزيــع کالا دارند و 

قادرند خدمات بيشــتر و بهتري را به مشــتريان ارائــه دهند، اما 
 متاســفانه چند ســالي اســت که روند توزيع کالا به اين شــکل 

پيش مي رود.
پاشابيگي در بيان ديگر چالش صنف گفت: مشکل سومي که اتحاديه 
ما با آن روبه رو است مربوط به عوارض شهرداري است. در حال حاضر 
عوارضي که شهرداري براي پسماند و تابلو از اين صنف مي گيرد بسيار 
ناعادلانه است. با وجود اينکه ما اصلًا پسماند نداريم و تابلوها نيز درحد 
معرفي هر واحد صنفي استفاده مي شود. براي رفع اين معضل چندين 
بار با شهرداري مکاتبه کرديم و حتي در جلسه اي که با آقاي زاکاني 
شهردار تهران برگزار کرديم دغدغه هاي خود را مطرح کرديم و ايشان 
قول مساعد دادند و گفتند که به شهرداران مناطق دستورات لازم را 

براي تعديل رقم خواهند داد؛ اما هنوز ترتيب اثري ديده نمي شود.

رئيس شورای تامين کنندگان دام گفت: با توجه به حجم انبوه دام 
بدون مشــتری در دامداری ها و حجم بــالای واردات، کمبودی در 
عرضه گوشــت قرمز نداريم. منصور پوريان گفت:  با توجه به حجم 
گسترده دام، کمبودی در عرضه نداريم و تنها برخی فعالان بدنبال 

جوسازی و سوءاستفاده در بازار هستند.
به گفته او، بنابر آمار در هر فصلی ۲۰ هزارتن گوشــت گوساله و ۵ 
هزارتن گوشت گوسفندی کسری داريم که در صورت تامين توسط 

پشتيبانی امور دام، مشکلی در بازار نداريم. پوريان ادامه داد: صنعت 
دام نياز دارد که کسری نياز کشــور از مبادی وارداتی تامين و مازاد 

بازار صادر شود.
رئيس شورای تامين کنندگان دام با بيان اينکه کمبودی در عرضه 
گوشت نداريم، گفت: با توجه به گستردگی عرضه دام و حجم بالای 
ثبت ســفارش ها برای واردات انتظار می رود که تمهيداتی برای دام 

مازاد بدون مشتری در دامداری ها اتخاذ شود.

او قيمــت هرکيلو دام ســبک را ۱۵۵ تــا ۱۶۰ هزارتومــان اعلام 
کــرد و افزود: براين اســاس قيمت هرکيلو گوشــت گوســفندی 
۳۵۰ هزارتومان اســت. پوريان بــا بيان اينکه ۲۵۰ تــا ۳۰۰ راس 
دام به بازار نيــاز دارد، گفت: با توجه به هزينه بــالای نگهداری دام 
در دامداری هــا و تعداد زيــادی دام آماده کشــتار بهترين راهکار 
 برای تنظيم بــازار صادرات اســت تا مشــکلی در چرخــه توليد

 ايجاد نشود.

مديرکل دفتر توســعه نهادهای اشــتغال و هدايت نيــروی کار وزارت کار 
گفت:موجبات امضای صورتجلسه پنجمين نشست کميته مشترک اعزام 
نيروی کار ايرانی به قطر درجهت تسهيل صدور ويزای کار برای نيروی کار مازاد 
ايرانی به وجود آمده است. اميد ملک، مدير کل دفتر توسعه نهادهای اشتغال 
و هدايت نيروی کار وزارت تعــاون, کار و رفاه اجتماعی درباره نقش کاريابی 
ها در اعزام نيروی کار به خارج از کشــور گفت: در همه جای دنيا مؤسسات 
کاريابی تکيه گاه خوبی برای دولت ها هستند. دفتر توسعه نهادهای اشتغال 
و هدايت نيروی کار که اخيراً بر اساس ساختار جديد شکل گرفته، در همين 
راستا برنامه های خود را دنبال نموده و ضمن حمايت از کاريابی ها، در تلاش 
است از مؤسســات کاريابی به عنوان بازوی خود برای پيشبرد اهداف خود 
در حوزه اشتغال استفاده نمايد. وی ادامه داد: به طور کلی سياست معاونت 
توسعه کارآفرينی و اشتغال اين وزارتخانه نيز اين است که از مؤسسات کاريابی 
خصوصی هم حمايت کند و هم از توان آن ها به نحو شايسته در توسعه سياست 
های فعال بازار کار بهره برداری نمايد. مؤسســات مشاوره شغلی و کاريابی، 
تسهيل کننده ارتباط کارجو و کارفرما هســتند و کاريابی ها در استخدام و 
اشتغال نيروهای مهارت ديده در خارج از کشور به منظور کسب سهم از بازار 

کار جهانی نيز می توانند نقش مهمی را برعهده داشته باشند.
ملک بيان کرد: به منظور ساماندهی و ضابطه مند کردن فعاليت دفاتر کاريابی 
خارجی که در سنوات اخير غالباً در حوزه های مهاجرت به قصد اقامت دايم و 
اخذ ويزاهای غيرکاری فعاليت می نمودند، به پيشنهاد اين دفتر اصلاحيه آيين 
نامه اجرايی کاريابی ها در هيات دولت تصويب گرديد. مديرکل دفتر توسعه 
نهادهای اشتغال و هدايت نيروی کار وزارت کار افزود:  بر اساس مفاد آيين نامه 
اجرايی جديد، حوزه فعاليت دفاتر کاريابی خارجی مختص و محدود به اخذ 

ويزای کار گرديده و دفاتر کاريابی خارجی حق فعاليت در امور نامرتبط با وظيفه 
اصلی خود همچون اخذ ويزای تحصيلی، سرمايه گذاری، تجاری، استارت آپ 
و گردشگری را ندارند. وی بيان کرد: در راستای استفاده از فرصت های شغلی 
موجود در بازار کار بين الملل، موضوع اعزام نيروی کار ايرانی مازاد به خارج از 
کشور به طور ضابطه مند در دستور کار اين دفتر قرار دارد. در همين ارتباط  
دفاتر کاريابی خارجی به عنوان متولی امر اعزام نيروی کار نقش به سزايی در 
افزايش سهم کشور از مبادلات جهانی نيروی کار را بر عهده دارند، اين دفاتر 
ضمن انجام راهنمايی و مشاوره های شغلی لازم با جويندگان کار و افزايش 
سطح مهارتی و فنی بيکاران از طريق معرفی به مراکز آموزش فنی و حرفه ای 
و مراکز آموزش زبان خارجه زمينه تسهيل و تسريع در حضور ضابطه مند و 
قانونی در بازار کار جهانی و بهره مندی از مزايای مترتب بر آن از جمله ارزآوری، 
انتقال دانش جديد و به روز جهان به داخل کشور و... را فراهم می سازند. ملک 
درپاسخ به اينکه درحوزه اعزام نيروی کار چه برنامه هايی از سوی دولت و دفاتر 
کاريابی دنبال می شــود؟ گفت:برنامه های متعددی توسط وزارت در حال 
اجراست. از جمله می توان به فراهم نمودن بسترلازم به منظور انعقاد تفاهم 
نامه با کشورهای نيروپذير به منظور اعزام نيروی کار مازاد ايرانی از طريق دفاتر 

کاريابی خارجی اشاره کرد.
وی گفت: همچنين ضابطه مند نمودن فعاليت دفاتــر کاريابی غير دولتی 
خارجی در چارچوب تصويب واصلاح آئين نامه و دستورالعمل های اجرايی 
صادره،نظارت و بازرسی مستمر از عملکرد دفاتر کاريابی غير دولتی خارجی 
به منظور فعاليت در چهارچوب  ضوابط ابلاغی وبرخورد قانونی با موسسات و 
شرکت های غير قانونی فعال در حوزه اعزام نيروی کار به خارج از کشور از جمله 
اين برنامه ها است. مديرکل دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدايت نيروی کار 

وزارت کارادامه داد: در همين ارتباط و با عنايت به رويکرد وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی مبنی بر فراهم نمودن زمينه اعزام نيروی کار مازاد ايرانی به خارج 
از کشور بالاخص حوزه خليج فارس و کشورهای همسايه ايران، اقدامات اساسی 
با همکاری وزارت امور خارجه و دستگاه های اجرايی ذيربط در جهت حضور 
موثر و ضابطه مند در بازار کار بين الملل در دست اجرا می باشد که دراين راستا  
مقدمات همکاری های مشترک با کشورهای قطر، ارمنستان، عراق و عمان 
فراهم گرديده و موجبات امضای صورتجلسه پنجمين نشست کميته مشترک 
اعزام نيروی کار ايرانی به قطر در جهت تسهيل صدور ويزای کار برای نيروی 
کار مازاد ايرانی بوجود آمد و بر ادامه همکاری ها در خصوص تبادل اطلاعات و 
تجربيات در مورد روابط کار، اشتغال، کارآفرينی و آموزش های فنی و حرفه ای 

و به خصوص اعزام نيروی کار ايرانی به کشور قطر تاکيد شد.
مديرکل دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدايت نيروی کار وزارت کاربا بيان 
اينکه دفاتر کاريابی نيز با انجام اقداماتی در حوزه اعزام نيروی کار، زمينه تسهيل 
و بهبود فضای استفاده از بازار کار جهانی برای حضور موثر نيروی کار ايرانی 
را به وجود می آورند گفت: ثبت نام از متقاضيان اعزام نيروی کار به خارج از 
کشور بر اساس ضوابط ابلاغی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و تشکيل بانک 
اطلاعاتی مورد نياز است. از جمله اين اقدامات ارائه راهنمايی و مشاوره شغلی 
لازم به جويندگان کار متقاضی اعزام به خارج از کشور، شناسايی فرصت های 
شغلی کشورهای هدف و نيروپذير و اخذ پيشنهاد شغلی، بررسی و آشنايی با 
قوانين مهاجرت و جذب نيروی کار کشورهای خارجی به منظور فراهم نمودن 
زمينه های اشتغال نيروی کار ايرانی در کشور های نيروپذير, دريافت عناوين 
حرفه و مشاغل مورد نياز کشور مقصد ومشاوره شغلی و تعيين سطح مهارتی و 

آموزش متقاضيان کار در خارج از کشور است.

ماليات خواربارفروشان بيشتر از حاشيه سود 

کمبودی در عرضه گوشت قرمز نداریم

آغاز مقدمات اعزام نيروی کار به قطر، ارمنستان،  عراق و عمان
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سخنگوی طرح هوشمندسازی يارانه آرد و نان 
گفت: کمک هزينه نانوايــان از ۳۰ درصد به ۴۰ 
درصد افزايش يافت. محمد جلال افزود: بر اساس 
تصميمات ســال جديد، برای ترميــم اقتصاد و 
جبران خلأ درآمدی نانوايان تصميم بر افزايش 
کمک هزينه نانوايان از ۳۰ درصد به ۴۰ درصد 

گرفته شد.
 او گفت: بر اساس اين تصميم ۴۰ درصد قيمت 

نان فروخته شــده در پايان هر روز به حســاب 
نانوايان واريز می شود. محمد جلال با بيان اينکه 
ترميم های غيرقيمتی رويکرد دولت در اجرای 
اين طرح است، افزود: با توجه به وضعيت نابسامان 
توزيع خمير مايه ها که از اقلام جدی هرينه های 
نانوايان است، در سامانه يکپارچه توزيع آرد و در 
کنار آرد با نرخ مصوب توزيع می شود تا بازار های 

واسطه ای حذف و هزينه های توليد کم شود.

رحمانی گفت:مشــترکان بد مصرف به ازای هر متر 
مکعب در پلــکان ۱۱ در اقليم های مختلف ۵,۰۰۰ 
تومان و در پلکان ۱۲ به بعــد ۶,۰۰۰ تومان تعريف 
شــده اند يعنی به ازای هر متر مکعب ۶,۰۰۰ تومان 

بايد پرداخت کند.
مســلم رحمانی، مدير هماهنگی و امور گازرسانی 
شــرکت ملی گاز ايران در حاشــيه مراسم امضای 
توافق نامه طرح افزايش استحصال گاز اتان ۹ پالايشگاه 
مجتمع گاز پارس جنوبی در جمع خبرنگاران درباره 
آخرين وضعيت تغيير تعرفه گاز اظهار داشت: بر اساس 
جز ۱ بند »ز« و بند »ل« تبصره ۱۵ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ دولت و شرکت ملی گاز موظف شدند که ضمن 
بررسی مجدد الگوی مصرف بخش خانگی تعرفه های 
گاز طبيعــی را نيز به نحوی تنظيــم کنند که برای 
مشترکان تحت پوشش کميته امداد و بهزيستی که 

در حد متعادل مصرف دارند قبوض رايگان صادر شود.
وی ادامه داد: ۲۱ خرداد ماه از طرف دولت آئين نامه 
اجرايی اين دو بند ابلاغ شــد که بر اساس آن از نظر 
تعرفه نسبت به ســال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شده و 
هيچ پلکانی تغيير ايجاد نشده است. به گفته اين مقام 
مسئول تعرفه های سال جاری همانند تعرفه های سال 

گذشته محاسبه می شود.
رحمانی اضافه کرد: ۷۵ درصد مصارف در سه پلکان 
اول مورد بررسی قرار گرفت و بعد از آن الگوی مصرف 
متوسط، پر مصرف و بسيار پر مصرف تعريف شد و بر 
اساس آن ۷۰ درصد پلکان ها از ۷۵ به ۱۰۰ متر مکعب 
افزايش يافت. اين مقام مسئول تاکيد کرد: از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ پلکان مصرف ۱۲ گانه ۱۰۰ متر مکعب 
خواهد بود اما تعرفه ها هيچ تغييری پيدا نکرده و مانند 

سال قبل اعمال می شود.

وزير جهاد کشــاورزی گفت: طبــق مصوبه ای 
شرکت بازرگانی دولتی ايران، برنج مازاد شمال 
را خريداری می کند. محمدعلی نيکبخت، وزير 
جهاد کشاورزی گفت: ۲,۵ همت برای خريد برنج 
مازاد شمال توسط شرکت بازرگانی دولتی ايران 

مصوب شده است.
او با بيان اينکه موفقيت دولــت و وزارت جهاد 
کشــاورزی در گرو ارتباط نزديک با تشــکل ها 
است، گفت: تمام تصدی های مربوط به وزارتخانه 
بايد به تشــکل ها واگذار شــود و نقش وزارت 
جهاد کشاورزی تنها سياستگذاری و نظارت بر 
امور باشد. نيکبخت با بيان اينکه تشکل ها بايد 
مطالبه گر باشــند، تصريح کــرد: وزارت جهاد 
کشاورزی پيگير واگذاری تصدی ها خواهد بود، 

اما بايد گام به گام پيش برويم.
وی ادامــه داد: در کشــور های توســعه يافته 

۹8 درصــد از توليد محصول پس از برداشــت 
بســته بندی و صادر می شــود و صنايع تبديلی 
نقش بالايی در اين ميان دارد که در وزارت جهاد 
کشاورزی متولی توســعه صنايع تبديلی، مرکز 
مکانيزاسيون است. او تاکيد کرد: ۲,۵ همت برای 
خريد برنج مازاد شمال توسط شرکت بازرگانی 

دولتی ايران مصوب شده است.
وی افزود: در سال ۱۴۰۱ بيش از ۱۰۰ هزار تن 
وش پنبه خريد توافقی شــده است. نيکبخت با 
تاکيد بــر توليد تقاضامحور عنــوان کرد: توليد 
محصولات با کشــت قــراردادی از توليد مازاد 
جلوگيری خواهد کرد، همچنين کالا براســاس 
مشخصات در اختيار صنايع قرار خواهد گرفت. 
او افزود: وزارت جهاد کشاورزی مصوبه افزايش 
ذخاير راهبردی شکر تا ۵۰۰ هزار تن را از ستاد 

تنظيم بازار دريافت کرده است.

به گفته رئيس اتحاديه آموزشگاه هاي رانندگي تهران، 
عدم حمايت دولت براي تجهيز و نوســازي ناوگان 
خودروي آموزشــي، قوانين دست و پا گير مالياتي و 
جذب نيروي انســاني کارآمد، به کسب و کار صنف 
آموزشگاه رانندگي آسيب جدي وارد کرده است. فرهاد 
حقيقي، رئيس اتحاديه آموزشگاه  هاي رانندگي تهران 
در خصوص وضعيت کســب و کار اين صنف گفت: 
در حال حاضر وضعيت کســب و کار آموزشگاه هاي 

رانندگي بسيار بحراني است.
حقيقي ادامه داد: ما به لحاظ نرخ گيري و تسهيلات 
دولتي، نسبت به ســاير صنوف عقب هستيم به اين 
دليل که آموزشــگاه هاي رانندگي را در اولويت اول 
نرخ گذاري قرارداده اند. ايــن در حالي که براي همه 
محرز است که آموزش رانندگي از جمله خدماتي است 
که مصرف کننده در تمام طول عمر يکبار نيازمند اين 
آموزش هست و نرخگذاري خدمت آموزش رانندگي 
در اولويت اول، ظلم بزرگي است که در حق اين صنف 

اعمال مي شود.
وي افزود: در ابتداي هر ســال دستمزد، بيمه، حق و 
حقوق افزايش پيدا مي کند، اما نرخ آموزش رانندگي 
فاصله زماني زيادي با اين افزايش هزينه ها دارد. دليل 
اين امر، آن است که افزايش نرخ حتي با قيد اولويت اول 
بايد به کميسيون نظارت برود و با مشکل و مانع بزرگي 
مثل ســازمان حمايت که به صورت غيرکارشناسي 
و فقط بر اساس دســتور با افزايش متناسب با تورم 
مملکت مخالفت مي کند، چهار ماه از ســال جديد 
گذشته اســت. پس از تمامي اين مراحل، نرخها به 
صورت قطره چکاني افزايش پيدا ميکند. نتيجه نهايي 
هم اين است که کسب و کار ما ۳۰ تا ۴۰ درصد از تورم، 

عقب تر است.
حقيقي در ادامه شرح مشــکلات صنفي آموزشگاه 
هاي رانندگي گفت: همانطور کــه مي دانيد در ارائه 
يک ساعت خدمت آموزش رانندگي سه عامل از جمله 
مربي، خودرو و خود آموزشگاه رانندگي دخيل هستند 
تا يک ســاعت آموزش مطلوب به هنرجو ارائه شود. 
حال ما در نحوه نرخ گذاري مشکل داريم، در خصوص 
تامين خودرو مشکل داريم، در تامين قطعات مشکل 
داريم و هيچگونه تسهيلات دولتي شامل حال ما نمي 
شود. رئيس اتحاديه آموزشگاه هاي رانندگي تهران 
افزود: کارت سوخت يا سهميه سوخت نداريم. مربيان 
و پرسنل ما بيمه تامين اجتماعي ندارند يا اگر بعضي از 
پرسنل مشمول خدمات بيمه اي مي شوند، نرخ بيمه 
با قيمتي بســيار بالا ارائه مي شود که با ساير صنوف 

تفاوت چشمگيري دارد.
او خاطرنشــان کرد: در خصوص آيين نامه اجرايي 
که در ســال ۱۳۹۷براي آموزشــگاه هاي رانندگي 

مصوب و ابلاغ شد شرايطي تعيين شده که طبق آن 
خودروي آموزشي بايد هر هفت سال يکبار تعويض 
شود و خودروي صفر جايگزين آن شود. در صورتي 
که دولت هيچگونه تسهيلاتي در خصوص جايگزيني 
خودروهاي فرسوده آموزشي به ما نمي دهد و از سوي 
ديگر پليس راهور دائما در پي جايگزيني خودروهاي 
آموزشي است. در نتيجه اين فشار، مربيان دچار مشکل 
ميشوند زيرا توان تعويض خودرو از طريق بازار آزاد 
را ندارند و همانطور که ذکر شد، تسهيلاتي از سوي 
دولت نيز براي انجام اين کار به آنها اعطا نمي شــود. 
حقيقي اظهار کرد: هرچند که ما بارها درخواســت 
داده ايم که يا عمر خودروها را افزايش دهند يا شرط 
عمر خودرو در آيين نامه اجرايي حذف شود و تعويض 
خودرو به تاييد کارشناس فني و معاينه فني برتر منوط 
شود. رئيس اتحاديه آموزشگاه هاي رانندگي تهران 
همچنين به موضوع چالش هاي مالياتي اشاره کرد 
و گفت: ماليات هاي غير اصولي، ديگر مشکل اصلي 
ماست. با وجود اين که در کسب و کار خدمات آموزش 
رانندگي، آموزشگاه ها تنها در يک طرف اين درآمد 
هستند، اما اداره مالياتي فقط به ستون بستانکاري 
درآمدهاي آموزشگاه دقت مي کند و ماليات از آنجا 
کســر مي گردد، در صورتي که طبق قانون بايد بر 
اساس ترازنامه و اصول حسابداري ماليات محاسبه 
شــود. در حال حاضر ضرايــب مالياتي صنفي مثل 
آموزشگاه رانندگي از ۲۰ درصد به ۳۵ درصد افزايش 

پيدا کرده است.
حقيقي به موضوع تقاضاي آمــوزش رانندگي طي 
سال هاي گذشته و سال هاي پيش رو نيز اشاره کرد 
و گفت: ميزان تقاضا در آموزشگاه رانندگي از ده سال 
قبل تاکنون کاهشي بوده، اما از الان تا ده سال آينده بر 
اساس مطالعات انجام گرفته، ۲ درصد افزايش خواهد 
داشت. بنابراين براي اين صنف که ماهيت کارآفريني 
دارد و به طور متوســط هر واحد صنفي ۲۰ خانوار را 
تامين مي کند، بهتر اســت تسهيلاتي نظير تامين 
سخت خودروي آموزشــي، تامين لاستيک، تامين 
قطعات يدکي و از همه مهم تر نرخ گذاري بر اساس 

واقعيات اقتصادي کشور، انجام گيرد.
رئيس اتحاديه آموزشگاه هاي رانندگي تهران در نهايت 
به چالش کمبود نيروي انساني در اين صنف اشاره کرد 
و گفت: مشکل ديگري که آموزشگاه ها با آن دست 
و پنجه نرم مي کنند، تامين نيروي انساني است. ما 
هم اکنون ما به ۱۰ هزار نفر نيروي کار با عنوان مربي 
آموزشگاه رانندگي نياز داريم؛ اما دست و پا گير بودن 
قوانين و مغايرت برخي از بندهاي آئين نامه اجرايي با 
نص صريح قانون، مانع از حضور نيروي انساني کارآمد 

در اين حوزه مي شود.

بر اســاس ســامانه رصد 
اشتغال وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی ۵اســتان 
بيشترين درصد پيشرفت 
تعهد اشــتغال در ســال 
۱۴۰۲ را به ثبت رساندند که در اين بين استان های 
هرمزگان، بوشــهر، قزوين، کرمانشــاه و سمنان 
صدرنشين بودند. سامانه ملی رصد اشتغال با هدف 
کســب اطلاعات دقيــق از ورودی و خروجی های 
بازار کار و ميزان اشــتغال ايجادی راه اندازی شده 
و از طريــق آن، عملکرد دســتگاه های اجرايی در 
حوزه اشتغال و شناسايی آمار بيکاران و شاغلان و 

فرصت های شغلی موجود مشخص می شود.
به گفتــه بيرانوند بــا کمک اين ســامانه می توان 
وضع اشتغال را در سطح استان، شــهر، خيابان و 
محل بررسی کرد و به علل بيکاری ها دست يافت. 
معاون اشتغال وزير کار شــفافيت آماری، نظارت 

بر دستگاه های اجرايی و سياســتگذاری در حوزه 
اشتغال را سه ويژگی بارز سامانه ملی رصد اشتغال 
عنوان می کند.وی می گويد: در حال حاضر وضعيت 
اشتغال به تفکيک در ۲۰۰داشبورد تحليلی فراهم 
آمده است و همه مديران بايد با دريافت نام کاربری 
آمار را در ســامانه ثبت کنند و وضعيــت را مورد 

بررسی قرار دهند.
آنطور کــه  معاون اشــتغال وزير کار مــی گويد: 
نمايندگان نيز امکان دسترسی به آمارهای اشتغال 
هر استان را در اين سامانه دارند و با ورود اطلاعات به 
سامانه در بسياری از هزينه ها صرفه جويی می شود. 
کريمی بيرانوند درعين حال با تاکيد بر رصد دائمی 
آمارها به ويژگی های ســامانه رصد اشتغال اشاره 
کرد و گفت: مهمترين مساله در سامانه رصد بحث 
شفافيت است. ما پيش از اين نمی دانستيم ميزان 
بيکاری يا اشتغال افراد در يک استان يا شهر چگونه 
است يا اگر در جايی کاری پيدا کردند محل و نوع 
کارشان چيســت ولی به کمک ســامانه رصد اين 

موضوعات شفاف می شود.

اين سامانه هم اکنون روی سايت وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی قرار دارد و آمار و اطلاعات مربوط به 
اشتغال هر دستگاه و تعداد شاغلان در سطح استانی 
و شهرستانی در آن بارگذاری می شود. وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با مشارکت وزارت کشور عملکرد 
اشتغال استان ها را مبتنی بر پيشرفت تعهد ايجاد 
يک ميليون و 88هزار شــغل در سال ۱۴۰۲مورد 

کنترل، نظارت و رتبه بندی قرار می دهد.
طبق گزارش وزارت کار، از ابتدای امســال تا پايان 
خرداد بيش از ۷۴هزار فرصت شغلی به ثبت رسيده 
است که دريافت کنندگان خدمات در سه مرحله 
پيامکی، تمــاس تلفنی و نظــارت حضوری مورد 
راســتی آزمايی قرار می گيرنــد. اطلاعات کامل 
افرادی که از نهاد های مختلــف خدمات دريافت 
کرده اند ثبت می شود و با طريق سازوکار نظارت، 
تطبيق داده می شــود. طبق گزارش سامانه رصد 
ملی اشتغال، استان های هرمزگان، بوشهر، قزوين، 
کرمانشاه و سمنان بيشترين پيشرفت تعهد اشتغال 

را رقم زده اند.

تعهد اســتان هرمزگان ۲۹هزار و ۶۹مورد اشتغال 
بوده اســت که از اين تعداد چهار هزار و ۶8۱مورد 
اشــتغال به ثبت رسيده اســت که نشانگر ۱۶,۱۰ 
درصد پيشرفت بوده است. استان بوشهر با ۱۳,۵۷ 
درصد، قزوين با ۱۲,۲۴ درصد، کرمانشاه با ۱۲,۹ 
درصد و سمنان با ۱۱,۵۹ درصد بيشترين پيشرفت 
تعهد اشتغال را بعد از هرمزگان به ثبت رسانده اند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

از ابتدای سال تا پایان خرداد 74 هزار فرصت شغلی به ثبت رسید

پنج استان رکورددار اشتغالزایی
کمک هزینه نانوایان به ۴۰ درصد افزایش یافت

افزایش تعرفه گاز برای مشترکان پرمصرف

۲۵۰۰ ميليارد تومان برای خرید برنج مازاد شمال 

نرخ آموزش رانندگي ۴۰ درصد عقب تر از تورم

ضرورت کارآفرینی بخش خصوصی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

اتفــاق مهمــی که موجب شــده شــرايط 
اشتغال زايی نســبت به دوسال گذشته کمی 
بهتر شــود، اين اســت کــه محدوديت ها و 
موضوعاتی که در خصــوص کرونا مطرح بود 
برطرف شده اســت، چراکه به طور کلی اکثر 
اشــتغال و همچنين محدوديت های ۳ سال 
اخير مربوط به خدمات است و حوزه ذکر شده 
کار و نيازهای روزمره مردم را تشکيل می دهد 
که پاندمی کرونا اين بخــش را با محدوديت 
شديد مواجه و اشــتغال آن نيز کاهش پيدا 

کرده بود.
تاکيد سالانه بر موضوع توليد، کسب و کار و 
اشتغال زايی موجب رشد اقتصادی و توسعه 
کشور، ظرفيت سازی اشــتغال خواهد شد. 
تکرار و تاکيد بر موضوع کسب و کار و توليد در 
کشور نشان دهنده ی اهميت اين مسئله برای 
کشورمان ايران اســت، چند سالی است که 
بحث توليد در ايران شعار سال است، اما بايد 
اعتراف کنيم هنوز در ابتدای راه هستيم آن 
هم به اين دليل که هنوز فعاليت جدی و مهمی 
پيش رو داريم و کار بسيار جدی و اساسی برای 
بخش بازار کار و کسب کار ها در کشور انجام 

نشده است.
رشــد اقتصادی در کشــور می تواند افزايش 
توليد ناخالص داخلی را به دنبال داشته باشد 
که خود منجر به افزايش سرانه و رفاه عمومی 
می شود. برای دستيابی به رشد پايدار، ثبات و 
پايداری بازار کار، بايد توليدات و بازار و کسب 
و کار مبتنی بر دانش باشد. مسئله دانش بنيان 
موضوع جدی اســت. ما اگر بخواهيم بخش 
خصوصی را شکل دهيم راهی نداريم جز اينکه 
کارآفرينان و بخش خصوصی و مردم در بازار 

کار نقش آفرين باشند.
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فناوری و 
اطلاعات

توجه بنیاد ملی نخبگان به سرآمدان صنعتی و کارآفرینی
معاون سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان گفت:بنیاد در رویکرد جدید خود علاوه بر 
سرآمدان علمی، افراد فعال و سرآمدان حوزه صنعت، فناوری، نوآوری و کارآفرینی را نیز 
مورد توجه قرار داده است. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، عباس ابراهیمی در مراسم تجلیل 
از مهندس زینلی به عنوان چهره ماندگار ملی اظهار کرد: این مراسم به پاسداشت خدمات 

و زحمات ایشان نسبت به استان، کشور، میهن و مردم برگزار شده است.
وی با بیان اینکه مجموعه اقدامات این کارآفرین، آبادانی منطقه را سبب شده است، افزود: 
بنیاد ملی نخبگان در رویکرد جدید خود علاوه بر سرآمدان علمی، افراد فعال و سرآمدان 
حوزه صنعت، فناوری، نوآری و کارآفرینی را نیز مورد توجه قرار داده است. معاون سرآمدان 
و نخبگان بنیاد ملی نخبگان با اشاره به ویژگی های مهندس زینلی، افزود: تقید به دین، 
دانش، فناوری و توسعه درون زا و ساخت تجهیزات و ماشین آلات داخل، توجه به نوآوری 
و توجه به لایه های مختلف صنعت، کارکنان و همکاران و همچنین تمرکز بر صنعت از 

مهم ترین شاخصه های ایشان است.
ابراهیمی، تأسیس، بنیان گذاری، توسعه و بهبود مستمر و توجه به زادبوم و زادگاه را از 
دیگر ویژگی های ایشان دانست و گفت: فعالیت های این کارآفرین برتر ملی باعث کاهش 
مهاجرت از استان و اهتمام ویژه ای به پرورش نسل جدیدی از مدیران شده؛ همچنین در 

امور خیریه، مردم داری و در نظر گرفتن منافع ملی پیشتاز بوده اند.
وی با اشاره به مشکلات صنعت از جمله تأمین مواد اولیه، مسائل واردات و تحریم ها، بیان 
کرد: در میان تمام این مشکلات، ناهمواری ها و ناملایمات هدف از برگزاری این مراسم 
الگوسازی از شخصیت بزرگ مردان صنعت کشور است چراکه مدیران به الگو گرفتن از 

شخصیت ها و از طرفی جامعه صنعت نیز به تربیت نسل جدید نیاز دارند.

شرکت های فعال نانویی حمایت می شوند
ستاد ویژه توسعه فناوری نانو از شــرکت های دانش بنیان فعال در زمینه نانو که 
در نمایشــگاه »ایران نانو ۱۴۰۲« شــرکت کنند، حمایت می کند. چهاردهمین 
نمایشگاه بین المللی فناوری  نانو از ۱۳ تا ۱۶ آبان ماه ۱۴۰۲ در سالن های ملل و 
خلیج فارس برگزار می شود و شرکت ها می توانند ثبت نام اولیه خود را انجام دهند. 
شــرکت های فعال در حوزه فناوری نانو می توانند با مراجعه به ســایت نمایشگاه 

https://nanoexhibition.ir برای ثبت نام اقدام کنند.
بر اســاس اعلام ستاد ویژه توســعه فناوری نانو، تمامی شــرکت هایی که دارای 
گواهی  نانومقیاس هســتند، می تواند برای ثبت نام در این نمایشگاه اقدام کنند، 
آزمایشگاه ها، دانشــگاه ها، صندوق ها و شــرکت های بازرگانی نیز امکان ثبت نام 
در نمایشگاه را دارا هســتند. علاقمندان برای ثبت نام باید به پایگاه اطلاع رسانی 
نمایشگاه https://nanoexhibition.ir مراجعه و با ایجاد پروفایل نسبت به 

ثبت در سامانه اقدام کنند.
یکی از تفاوت های این دوره از نمایشگاه، حضور پر رنگ هیات های تجاری و شرکت 
های خارجی اســت. همچنین امکان جانمایی توسط شــرکت ها براساس میزان 

فضای مورد نیاز آنها است.
در دوره های گذشــته جانمایی توسط مجری نمایشــگاه انجام می شد اما امسال 
خود شرکت ها می توانند نسبت به جانمایی براســاس نیاز خود به صورت آنلاین 
روی سایت نمایشگاه اقدام کنند. امسال حمایت ویژه از شرکت های حوزه نانویی 
دانش بنیان برای حضور مستقل در نمایشگاه توسط صندوق نوآوری و شکوفایی 
صورت می گیرد و از ۷۰ درصد هزینه تا ســقف ۳۰ میلیون تومان حمایت مالی 

برخوردار می شوند.

انتقال ۱۰ برابر سریعتر داده ها با لیزر ماهواره ای چین
اولین آزمایــش ارتباط نــوری ماهواره به زمین با ســرعت فوق العــاده در چین 
انجام شــد که این ارتباط تنها بیــش از ۱۰۰ ثانیــه به طول انجامید. شــرکت 
چنگوانگ)Changguang Satellite Technology(، یک شــرکت دولتی 
مستقر در استان جیلین چین، از دســتیابی به یک نقطه عطف بزرگ در فناوری 
فضایی با استقرار موفقیت آمیز ارتباطات پرسرعت مبتنی بر لیزر در ماهواره های 

تجاری خبر داد.
این پیشرفت، سرعت انتقال اطلاعات از فضا به زمین را ۱۰ برابر افزایش داده و به 
سرعت چشمگیر ۱۰ گیگابیت در ثانیه )Gbps( رسیده است. این پیشرفت از طریق 
لیزرهایی که به  عنوان حامل داده عمل می کنند و طیف بسیار گسترده تری نسبت 
به فناوری مایکروویو سنتی ارائه می دهند، ممکن می شود. انتظار می رود استقرار 

این فناوری پیشرفته، ارتباطات زمینی با ماهواره ها را متحول کند.
این آزمایش موفقیت آمیز با حضور پژوهشــگرانی از مؤسسه تحقیقات اطلاعات 
هوافضا)AIR(، شــاخه ای از آکادمی علوم چین انجام شــد که با استفاده از لیزر، 
پیوند ماهواره به زمین را برقرار کردند. تیم مستقر روی زمین، سیگنال های لیزری 
ساطع شده از ماهواره MF۰۲A۰۴ ۱-Jilin، بخشی از بزرگترین شبکه ماهواره ای 
تصویربرداری جهان و عضو صورت فلکی Jilin-۱ را دریافت کرد. این صورت فلکی 
نقش مهمی در بخش های مختلف از جمله بررسی منابع زمین، برنامه ریزی شهری 

و پایش بلایای طبیعی دارد.
لی یالین، رهبر سیستم زمینی در مؤسسه تحقیقات اطلاعات هوافضا، مزایای ارتباط 
لیزری را با استفاده از یک تشبیه جالب توضیح داد. وی گفت: استفاده از مایکروویو 
رایج در فرکانس ۳۷۵ مگاهرتز مانند رانندگی در یک خط اســت و این فناوری در 
حال ظهور در واقع یک مایکروویو با فرکانس ۱.۵ گیگاهرتز بالاتر اســت که مانند 

رانندگی در اتوبانی با ۴ خط است.
این بهبود گسترده در پهنای باند، امکان انتقال یک فیلم با کیفیت بالا را تنها در یک 
ثانیه، یعنی ۱۰ تا ۱۰۰۰ برابر سریع تر از روش های ارتباطی مایکروویو فعلی فراهم 
می کند. گفتنی است که در میان اولین مجموعه تصاویر ارسال شده توسط فرستنده 
Jilin-۱ به زمین، تصویری از پایتخت قطر، دوحه وجود داشت. این آزمایش ها با 
استفاده از فناوری ارتباطات پرســرعت مبتنی بر لیزر، دنیایی از احتمالات را باز 
می کند. لیزرها علاوه بر تسریع انتقال داده، به دلیل قابلیت های قوی ضد تداخل 

الکترومغناطیسی، امنیت بیشتری را فراهم می کنند.
ناسا سال گذشته با پژوهشگران مؤسســه فناوری ماساچوست)MIT( برای ایجاد 
سیســتم تحویل فروســرخ ترابایت )TBIRD( همکاری کرد. تلاش های آن ها در 
ژوئن سال گذشته به سرعت ۱۰۰ گیگابیت بر ثانیه منجر شد که این موفقیت در 
سال جاری دو برابر شد. بت کریر، مدیر پروژه TBIRD در توضیح اهمیت ارتباطات 
نوری، گفت: ارتباطات لیزری حلقه مفقوده ای اســت که اکتشافات علمی آینده را 

ممکن می کند.
در حالی که ناسا در ارتباطات لیزری نیز پیشرفت کرده است، دستاوردهای آنها در 
یک ماهواره نمایشی به نمایش درآمده است که قدرتمندتر از ماهواره های تجاری 
است. طراحی ماهواره تجاری چین و طول عمر بیشتر از نظر کاربرد عملی، برتری 
ایجاد می کند. موفقیت آزمایش اخیر ارتباط لیزری فضا به زمین آنها، زمینه را برای 
کاربرد در مقیاس بزرگ بعدی محموله های ارتباط لیزری ماهواره به زمین با سرعت 

۴۰ گیگابیت بر ثانیه فراهم کرده است.
صورت فلکی Jilin-۱ با برنامه ریزی برای گســترش این صــورت فلکی به ۱۳۸ 
ماهواره در ســال جاری و تکمیل فــاز دوم ســاخت تا ســال ۲۰۲۵، زمانی که 
شــبکه ای از ۳۰۰ ماهــواره را در اختیار خواهد داشــت، قرار اســت در فناوری 
ارتباطات ماهواره ای تسلط بیشــتری پیدا کند. این پوشش گســترده، همراه با 
قابلیت های قدرتمند ســنجش از دور، هــر روز حجم وســیعی از داده ها را تولید 
 می کند و تقاضای رو به رشــد برای انتقال داده از ماهواره به زمین و بین ماهواره ها 

را برآورده می کند.

اخبار

مدیــرکل ارتباطــات و امور 
بین الملــل پــارک فناوری 
پردیس، گفت: ایــران از نظر 
تنــوع تولیــد دارویــی جزو 
۱۰ کشــور اول دنیا اســت و 
محصولات دانش بنیــان خود ازجمله فرســتنده های 
رادیویی تلویزیونی را که در شرایط تحریم به ساخت و 
تولید آنها دست یافته  است، به ۴۰ کشور صادر می کند. 
پارک فناوری پردیس واقع در شــمال شــرق تهران با 
مســاحتی حدود ۱۱۰ هکتــار به  عنــوان مهمترین و 
بزرگترین پارک فناوری کشــور، مجموعه ای است که 
طراحی و ساخت آن از ســال ۱۳۸۰ کلید خورد و سال 
۱۳۸۴ شورای گسترش آموزش عالی با احداث این پارک 
موافقت کرد و از ســال ۱۳۸۵ فعالیت هــای این پارک 

فناوری به صورت رسمی آغاز شد.
طبق تعریف »اساســنامه پارک های علــم و فناوری 
ایران« مصوب شورای گســترش آموزش عالی وزارت 
علوم )۱۳۸۱(، پارک علم و فناوری، سازمانی است که 
به وسیله متخصصان حرفه ای مدیریت می شود و هدف 
اصلی آن افزایش ثروت در جامعه از طریق ارتقای فرهنگ 
نوآوری و رقابت سازنده میان شرکت های حاضر در پارک 
و مؤسسه های متکی بر علم و دانش است. برای دستیابی 
به این هدف، پارک های علمی ضمن به جریان انداختن 
و مدیریت دانش و فناوری در میان دانشگاه ها، مؤسسه 
های تحقیق و توسعه، شرکت های خصوصی و بازار، رشد 
شرکت های متکی بر نوآوری را نیز از طریق مراکز رشد 

و فرآیندهای زایشی تسهیل می کنند.
سه پارک علم و فناوری خراســان، شیخ بهایی و پارک 
فناوری پردیس به  عنوان سه پارک بزرگ علم و فناوری 
کشور شناخته می شوند. این سه پارک که به ترتیب در 
سه شهر مشهد، اصفهان و تهران برپا شده اند، با استقرار 
تعداد قابل توجهی از شرکت های دانش بنیان، اهداف از 

پیش تعیین شــده خود را برای تولید کالاها و خدمات 
دانش محور پیش می برند به طــوری که در حال حاضر 
بیش از ۶ هزار و ۵۰۰ شرکت در ۴۷ پارک علم و فناوری 

و حدود ۲۰۰ مرکز رشد در ایران فعالیت می کنند.
امین رضا خالقیان مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
پارک فناوری پردیس در گفت وگو با خبرنگار گروه علم 
و آمــوزش ایرنا، درخصوص تســهیلات پارک پردیس 
برای شــرکت های دانش بنیان مســتقر در این پارک، 
دستاوردهای آنها و همچنین فعالیت این پارک به ویژه 
در زمینه توسعه همکاری های علمی بین المللی با سایر 

کشورها توضیحاتی ارائه کرد.
وی در ابتدا با بیان اینکه در حال حاضر ۴۰۰ شــرکت 
فناور و دانش بنیان در پارک پردیس مســتقر هستند، 
گفت: تاکنون این شرکت ها با ۴۰ کشور دنیا تبادل کالا یا 
فناوری داشته اند؛ بر همین اساس یکی از ماموریت های 
اصلی پارک پردیس کمک به شرکت های مستقر است 
که هم بتوانند مــواد اولیه و ملزومات خود را آســان تر 
از کشــورهای دیگر تامین کنند و هــم در قدم مهمتر 

محصول خود را به سایر کشورها بفروشند.
مدیرکل ارتباطات و امــور بین الملل پــارک فناوری 
پردیس افزود: برای کمک به تجارت آسان تر شرکت ها 
با مجموعه های خارجی، مرکــزی در پارک به نام مرکز 
توسعه تجارت فناوری راه اندازی شــد تا به شرکت ها 
مشاوره دهد و در مواردی که نیاز به تسهیل گری دارد، 
کمک کند تا آنها به هدف خود برسند. مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل پارک فناوری پردیس ادامه داد: مرکز 
توســعه تجارت فناوری، از گروهی از مشاوران تشکیل 
شــده اســت تا در حوزه هایی مانند گمرک، بازاریابی، 
شناخت بازار و آشنایی با ضوابط قانونی کشورهای هدف 

به شرکت ها مشاوره دهند و آنها را یاری رسانند.
خالقیان گفــت: یکی دیگر از کارهــای پارک کمک به 
شرکت ها برای حضور در نمایشــگاه های خارجی در 
قالب پاویون های مشترک است که در ۱۵ ساله گذشته 
با کشــورهای روســیه، ونزوئلا، یونان، زیمبابوه و کنیا 

همکاری های مشترکی در این زمینه داشته ایم.

وی ادامه داد: بنا به فراخور نمایشــگاه ها و زمینه های 
تخصصی آنها، شرکت های مرتبط پارک را حمایت می 
کنیم که در این نمایشگاه ها حضور پیدا کنند و بخشی 
از هزینه ها را نیز معمولا پرداخت می کنیم. وی با بیان 
اینکه برند پارک فناوری پردیس برای شرکت ها اعتبار 
ایجاد کرده و به دستری آســان آنها به بازارهای هدف 
کمک می کند، افزود: با کشور ونزوئلا توافق فروش هزار 
دستگاه همودیالیز انجام شد که مقدمه این کار با سفر 
وزیر علوم ونزوئلا در سال ۹۸ به ایران و در جریان بازدید 
از پارک آغاز شــده بود؛ در این بازدید وزیر علوم ونزوئلا 
گفت که ما در مجموعه بیمارســتانی ونزوئلا به شدت 
نیازمند دستگاه های همودیالیز هستیم و در سال ۱۴۰۱ 
که نیکلاس مادورو نخست وزیر ونزوئلا به ایران سفر کرد، 
تایید قطعی را داد. بر این اساس بخش اول این دستگاه 

ارسال شده است و به مرور نیز بقیه ارسال می شوند.
مدیرکل ارتباطات و امــور بین الملل پــارک فناوری 
پردیس با بیان اینکه شرکت های پارک محصولات خود 
را به ۴۰ کشور صادر می کنند که بخش عمده ای از آنها 
مشتری های ثابت شده اند، افزود: در بعضی از کشورهای 
هدف شرکت ها با حضور در آنجا کارهای تولید محصول 

را انجام می دهند، البته قسمتی از محصول را در داخل و 
قسمتی دیگر را در کشور هدف نهایی می کنند و از آنجا 

به کشورهای دیگر صادر می شود.
خالقیان افزود: بخشی از سهام هفت شرکت مستقر در 
پارک پردیس، متعلق به یک یا چند شــریک خارجی 
است. ۵۰ درصد سهام ۲ شرکت از این هفت شرکت برای 
خارجی ها است یعنی سرمایه گذاری خارجی دارند. وی 
توضیح داد: یکی از این دو شرکت در حوزه ایمپلنت های 
دندانی فعال است. تا سه سال پیش واردکننده این مواد 
بودیم اما اکنون به همت این شرکت توانسته ایم به تولید 
برسیم. یکی دیگر هم در حوزه تولید دارو فعالیت دارد. 
امید داشــتیم که تعداد و تهاتر این شــرکت ها بیشتر 
شود ولی تحریم مانع از این شده است که شرکت های 
بیشتری در این حوزه ورود کرده و با خارجی ها کار کنند.
خالقیــان درباره خودکفایــی کشــور در زمینه تولید 
داروهای بیمــاری های خاص گفت: کشــوری در دنیا 
نداریم که همه داروهای مورد نیاز را خودش تولید کند 
و همه جای دنیا با یکدیگر در این زمینه همکاری دارند. 
ایران نیز از این قاعده مســتثنی نیست اما از نظر تولید 

تنوع دارویی جزو ۱۰ کشور اول دنیا است.

ایران جزو ۱۰ کشور اول در تنوع تولید دارو شد

صادرات محصولات دانش بنیان به ۴۰ کشور دنیا
تسهیل گری تجارت شرکت های دانش بنیان
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ارزش بیت کوین به بیش از ۱۰۰ برابر می رســد زیرا ۶ 
میلیون سکه گمشــده کمبود را افزایش می دهد. یک 
دهه پیش، ساتوشــی ناکاموتو، خالق دست نیافتنی 
بیت کوین، مفهوم جالبی را پیش بینی کرد: »کوین های 
گمشده ارزش همه ســکه ها را کمی بیشتر می کند«. 
امروزه، این بیانیه پیشگویانه در دنیای ارزهای دیجیتال 
تکرار می شــود زیرا تخمین زده می شود که ۶ میلیون 
بیت کوین )۲۸ درصد از کل عرضه( برای همیشــه از 
بین رفته است. کمبود، رکن اساسی هر مدل اقتصادی 
از جمله ارزهای دیجیتال اســت. به عنوان عامل رشد 
محرک، کمبود ذاتی بیت کوین به دلیل عرضه محدود 

از پیش تعیین شــده آن که توسط خود ناکاموتو ابداع 
شده است همچنان به پیشــبرد صنعت کریپتو ادامه 

می دهد.
با این حــال، وقتی در نظر بگیریم که حداکثر ســقف 
بیت کوین روی ۲۱ میلیون ثابت است، این پیشگویی 
بیشتر مورد توجه قرار می گیرد. در حال حاضر، حدود 
۱۹.۶ میلیون بیت کوین استخراج شده است و انتظار 
می رود که میزان باقیمانده به دلیل نصف شدن دوره ای 
که سرعت هجوم عرضه جدید را کاهش می دهد، تقریباً 

یک قرن دوام بیاورد.
همانطور که آینده شــبکه بیت کوین آشکار می شود، 

درس های گذشــته یک روایــت بالقوه پــر جنب و 
جوش ارائه می دهد. با وجود سکه های از دست رفته، 
پیش بینی می شــود که قیمت معامــلات بیت کوین 
به افزایش خود ادامه دهد که ایــن کمبود منحصر به 
فرد و ناخواسته تقویت شــده است. جامعه بیت کوین 
انعطاف پذیر است و بر موج پیشــگویی ناکاموتو سوار 
می شود و این اصل اقتصادی قدیمی را تقویت می کند 

که کمبود در واقع محرک ارزش است.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۲۱ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل ۱.۱۱ درصد بیشتر شده است. در 

حال حاضر ۴۹.۴۱ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۱۷ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۳۰.۲۵ میلیارد دلار اســت که ۱۲.۴۴ درصد افزایش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۲.۵۳ میلیارد دلار است که ۸.۳۶ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم 
تمام ســکه های پایدار اکنون ۲۶.۹ میلیارد دلار است 
که ۸۸.۹۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

نمایشگاه محصولات تربیت فناورانه همزمان با رویداد 
بین المللی »الف تا« در راستای اجرایی سازی سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش و به منظور معرفی ظرفیت ها 
و توانمندی های موجود، فراهم کردن محیطی ســالم و 

ایجاد همدلی و هم افزایی بین پدید آورندگان محصولات 
فناورانه و توسعه زیســت بوم آموزش و پرورش نوآور در 

مصلی بزرگ امام خمینی )ره( تهران برگزار می شود.
در راستای اجرایی ســازی ســند تحول بنیادین آموزش و 

پرورش و ناظــر به چشــم انداز مدرســه در افــق ۱۴۰۴ 
و مبتنــی بــر توســعه مشــارکت بخــش غیردولتی در 
 تحقق اهــداف تحولــی به منظــور معرفی ظرفیــت ها و 
توانمنــدی های موجــود و فراهم کردن محیطی ســالم و 

ایجاد همدلی و هم افزایی بین پدیــد آورندگان محصولات 
 فناورانه و توسعه زیست بوم آموزش و پرورش نوآور و امکان 
بهره برداری از محصولات فنآورانه، نمایشگاه محصولات تربیت 

فناورانه همزمان با رویداد بین المللی الف تا برپا می شود.

اپل ناچار شده اســت هدف تولید هدست واقعیت افزوده 
"ویژن پــرو" که ماه گذشــته رونمایی شــد را به میزان 
چشمگیری کاهش دهد. روزنامه فایننشیال تایمز به نقل 
از منابع آگاه نوشت: شرکت تولیدکننده قراردادی چینی 
"لوکس شیر" که تنها تولیدکننده این هدست است، آماده 
می شود تا کمتر از ۴۰۰ هزار دســتگاه از "ویژن پرو" را در 

سال ۲۰۲۴ تولید کند. اپل از دو تولیدکننده مستقر در چین 
خواسته است قطعات کافی برای ۱۳۰ تا۱۵۰ هزار دستگاه از 

این هدست در نخستین سال تولید آن تامین کنند.
هر دو پیش بینی نشان می دهد تولید هدست "ویژن پرو" 
از هدف فروش اولیه یک میلیون دستگاه در ۱۲ ماه نخست 
عرضه آن، کاهش چشمگیری پیدا کرده است. طبق گزارش 

فایننشیال تایمز، پیچیدگی این هدست و دشواری های 
تولید آن عامل تعدیل هدف تولید هستند و برنامه ها برای 

تولید مدل های ارزان تر این هدست، به تعویق افتاده اند.
هدســت اپل بــازاری را امتحان می کند کــه مملو از 
دستگاه هایی است که هنوز مورد توجه مصرف کنندگان 
قرار نگرفته اند و اپل را که ســال ها با متا بر سر مسائلی 

مانند حفظ حریم خصوصی کاربران و کنترل پلتفرم های 
طراح اختلاف داشته است، وارد رقابت مستقیم با مالک 
فیس بوک می کند. بر اســاس گزارش رویترز، هدست 
"ویژن پرو" از قیمت ۳۴۹۹ دلار آغاز می شود که بیش 
از سه برابر قیمت گرانترین هدست واقعیت ترکیبی و 

واقعیت افزوده ساخت شرکت متا است.

در اولین نشست کارگروه هوش مصنوعی، ورود دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر به تدوین نقشــه راه شهر هوشمند 
بررســی و راهکارهایی در این خصوص ارائه شد. دکتر 
سید حسن قدسی پور، رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
در این نشست ، بر نقش هوشمندسازی در عصر جدید 
و نقش دانشگاه صنعتی امیرکبیر در توسعه پروژه های 
هوشمندسازی تاکید کرد. وی با اشــاره به تجربیات 
بسیار گسترده در این دانشگاه برای ارتقای گام به گام 
پروژه های هوشمندســازی درون دانشگاهی و نیز در 
حوزه صنعت؛ ورود دانشگاه در حوزه تدوین نقشه راه 

شهر هوشمند را مهم دانست. 
دکتر مهدی قطعی؛ رئیس مرکــز فناوری اطلاعات و 
ارتباطات دانشگاه صنعتی امیرکبیر، با ارائه آمارهایی در 
زمینه جایگاه دانشگاه صنعتی امیرکبیر در حوزه هوش 
مصنوعی و شهر هوشــمند، گفت: طی سالیان اخیر، 
بیش از ۲۱۳ پایان نامه تحصیــلات تکمیلی در حوزه 
هوشمندســازی با راهنمایی و هدایت ۵۴ عضو هیات 
علمی از سه دانشکده مهندســی کامپیوتر، مهندسی 

صنایع و ریاضی و علوم کامپیوتر ارائه شــده است. وی 
ادامه داد: از این میان ۲۵ درصد پایان نامه ها در زمینه 
تجارت، ۱۸ درصد در زمینه حمل و نقل هوشــمند، 
۱۰ درصد در خصوص شبکه هوشــمند، ۹ درصد در 
زمینه ساختمان هوشمند و ۹ درصد با موضوع انرژی 
هوشــمند بوده اســت. وی به نقش آموزشی دانشگاه 
امیرکبیر در این حوزه اشاره کرد و گفت: در ترم جاری 
۴۰۶ دانشجوی دانشگاه صنعتی امیرکبیر در ۲۸ درس 
مرتبط با هوش مصنوعی شــرکت کرده اند که تعداد 
آن ها معادل با تعداد پرسنل شاخص ترین شرکت های 
فعال در حوزه خدمات دیجیتال )بر اســاس آمارهای 

ایران تلنت( است.
به گفته این استاد دانشگاه، تجربیات دانشگاه امیرکبیر 
در طرح کلان ملی »مطالعه و طراحی سیســتم های 
حمل ونقل هوشمند درون شــهری و برون شهری« در 
ســال های ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۵ در کنار تجربیات انباشته 
شده در سایر پروژه های صنعتی اجراشده در حوزه های 
ساختمان هوشمند، حمل ونقل و ترافیک کلان شهرها، 

شبکه حســگرها و مدیریت انرژی، این آمادگی را به 
وجود آورده است که دانشگاه صنعتی امیرکبیر یکی از 
بهترین گزینه ها جهت ورود به پروژه تدوین نقشه راه 

شهر هوشمند باشد.
در ادامه دکتر مهرداد تقی زاده؛ بنیان گذار گروه مشاوره 
مدیریت شهر دانش و معاون اسبق وزیر راه و شهرسازی 
نیز ضمن تمجید از اقدام دانشگاه صنعتی امیرکبیر در 
ورود به مبحث شهر هوشمند، به بررسی شرایط فعلی 

شهرهای هوشمند در ایران پرداخت.
به گفته این مدیر اجرایی با سابقه، فقدان یکپارچگی 
بین شهرهای هوشــمند، عدم درک درست از سطح 
یکپارچگی، عدم دریافت بازخــورد تصمیمات، عدم 
صحت ســنجی و عدم ضمانــت اجرای سیســتم ها 
ضعف های اساسی طرح های اجرا شده در زمینه شهر 
هوشمند هستند. وی همچنین تدوین صحیح نقشه راه 
شهر هوشمند را منوط به همگرایی متخصصان حوزه 
فناوری اطلاعات، متخصصان سیستم و مدیریت شهری 
و حقوقدانان آشنا به لوایح قانونی و جرم شناسی دانست.

همچنین دکتر محمد جواد عامــری، معاون پژوهش 
و فناوری دانشــگاه امیرکبیر نیز با اشاره به مرجعیت 
دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر در هوشمندســازی در 
بســیاری از زمینه هــای حــوزه دفاعــی و نفتــی، 
گفت: دانشــگاه مصمــم بــه پیگیــری پروژه های 
شــهر هوشــمند اســت. وی همچنین بر تســریع 
 در اجــرای برنامه هــای مرتبط با شــهر هوشــمند 

تاکید کرد.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، 
کنفرانس بین المللــی هوش مصنوعــی و خودروی 
هوشــمند در خردادماه امســال در دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر برگزار شــد. در حاشیه این کنفرانس جلسه  
هم اندیشی در خصوص تدوین »ســند نقشه راه شهر 
هوشمند«،  با حضور دکتر وحیدی وزیر کشور، دکتر 
قدسی پور رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر و تعدادی از 
صاحبنظران حوزه شهر هوشمند برگزار شد و کارگروه 
تدوین سند نقشه راه شهر هوشــمند متعاقبا آغاز به 

کار کرد.

زمان ارزش ۱۰۰ برابری بیت کوین مشخص شد

برپایی نمایشگاه محصولات تربیت فناورانه 

هدست گران قیمت اپل عقب گرد کرد

ورود دانشگاه امیرکبیر به تدوین نقشه راه شهر هوشمند
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .

»كسبوكار«چالشهايپيشرودربخشگياهانداروييرابررسيميكند

خروجارزازکشورباخامفروشي

فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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اصناف

واسطه گري؛ معضلي كه اصناف و مردم 
چندين سال است با آن مواجه هستند و 
اقتصاد كشور ضربات سنگيني را از حضور 
اين افراد در بازار انواع كالاها متحمل شده 
است. مسئولان جديد اتاق تهران، از بدو 
شروع فعاليت خود، با برنامه ريزي هاي مختلف به دنبال ساماندهي 
ميدان بزرگ ميوه و تره بار تهران بودند؛ از طرفي پراكندگي حضور 
دلالان در بازار ساير كالاها هم وجود دارد و بايد منتظر ماند و ديد 
گستردگي برنامه هاي مسئولان جديد اتاق تهران و ايران تا چه حد 
مي تواند دست دلالان را از گرفتن نبض بازار صنوف مختلف در نقاط 

مختلف كشور كوتاه كند. 

ساماندهي شبكه توزيع كالا براي جلوگيري از دلالي
رئيس كميسيون ارتباطات اتاق اصناف تهران گفت: دلالان كالا 
را به صورت عمده خريداري يا احتكار مي كنند و اكثر اوقات شاهد 
هستيم كه از كمبود كالاها سوءاستفاده كرده و به فعاليت غيرقانوني 

خود بيش از پيش دامن مي زنند. 
علي توسطي در گفت وگو با »كســب وكار« افزود: مفهومي به نام 
شبكه توزيع وجود دارد كه اين شبكه علمي به صورت مويرگي، كالا 

را به كالبد جامعه تزريق مي كند. 
وي بهبود شرايط شبكه مصرف در اقتصاد خرد و كلان را ملزم به 
همكاري سازمان ها و نهادها با يكديگر دانست و تاكيد كرد: هيات 
رئيسه اتاق اصناف تهران ابتدا بايد رسالت خود را بر مبناي روشن 

شدن تكليف شبكه توزيع و طيف دلال مشخص كند. 
وي با اعلام اينكه بايد ديد مسئولان چه ميزان اين شبكه را قبول 
دارند، اظهار داشت: با ساماندهي شــبكه توزيع، دست دلالان از 
برهم ريختن بازار كوتاه مي شود و بازار شكلي هدفمند و منصفانه 

به خود مي گيرد. 
توسطي با اشاره به داشتن نگاه حمايتي به شبكه توزيع، تصريح كرد: 
اتاق بايد با اتحاديه ها در جهت بررسي مواردي كه رشد دلالي را به 
همراه دارد همفكري داشته باشد و بدين وسيله منافذي كه در اين 
شبكه منجر به رشد بخش دلالي مي شود را شناسايي كرده و در 

جهت برطرف كردن موانع چاره انديشي كنند. 
رئيس كميسيون ارتباطات اتاق اصناف تهران گفت: كنترل و نظارت 
بازار بدون همفكري با مسئولان صنفي غيرممكن است و پس از 
ادغام مجامع توليدي و توزيعي، نگاه اتاق به جلوگيري از فعاليت 

دلالان جدي تر شده است. 

آرامش بازار با حذف دلالان از چرخه توليد
نماينده شهرستان ديواندره استان كردستان در اتاق اصناف ايران 
گفت: واسطه گران بايد از چرخه توليد حذف شوند تا آرامش به بازار 
بازگردد.  هادي فلاحي افزود: اكنون اصناف در جايگاه مناسبي در 
كشور قرار گرفته اند و لازم است ضمن ايجاد تعامل با دستگاه هاي 
دولتي و سازمان هاي ذي ربط تلاش شود تا اصناف به عنوان يك 
سازمان مستقل تصميمات و مصوباتش قابليت اجرايي پيدا كند. 
همچنين رئيس اتاق اصناف ايران بايد كاملا هوشيار بوده و به زنگ 
خطرها واقف باشد تا بتواند با حذف واسطه گران از چرخه توليد و 

توزيع آرامش و ثبات را به اصناف هديه دهد. 
وي عنوان كرد: اتاق بايد اصناف را به تكنولوژي روز مجهز كند و 
بتواند شيوه هاي سنتي كار را حذف كرده و تكنولوژي و صنعت را در 

چرخه توليد و توزيع اصناف وارد كند و براي هدفمند كردن عملكرد 
اصناف آيين نامه هاي قانون نظام صنفي را با مطالبات اصناف منطبق 
كند.  فلاحي اظهار كرد: رئيس اتاق اصناف ايران بايد تعاملات لازم 
و ارتباط تنگاتنگ را با اتاق هاي اصناف شهرســتان ها واستان ها 
داشته باشد و تنها روي تهران تمركز و اشراف نداشته باشد، بلكه به 
همراه اعضاي هيات رئيسه و با برنامه ريزي هاي صورت گرفته از تمام 
اتاق هاي اصناف شهرستان ها بازديد كند و بتواند مشكلاتي همچون 

دلالي در شهرستان ها را هم از بين ببرد. 
وي تصريح كرد: هيات رئيســه دوره جديد اتاق اصناف ايران بايد 
خودشــان را از صنوف بدانند و دغدغه بازار برايشان مهم باشد و 
بدانند كه نمايندگان اتاق اصناف آنان را براي حل مشكلات صنوف 

انتخاب كرده اند. 

فعاليت دلالي در بازار لاستيك
يكــي از فروشــندگان لاســتيك در خيابــان اميركبير در 
رابطه با نحــوه فعاليــت دلالان در بازار تاير گفــت: افرادي با 
نفــوذ در شــركت هاي توليــد تايــر، پــس از خريــداري 
كالا، اجنــاس را بــه يكســري افــراد ديگر مي فروشــند و 
تايــر پــس از دســت به دســت شــدن توســط دلالان، در 
 اختيــار واحدهــاي صنفــي داراي پروانــه كســب قــرار 

مي گيرد. 
وي ادامه داد: جاي تعجب دارد كه بخش عمده اي از تايرها در ابتدا 
در شهرستان ها توزيع مي شود و پس از گذشتن از چرخه دلالان با 

افزايش قيمت به دست كسبه مي رسد. 
اين فعال صنفي در تشــريح نحوه ديگر دلالي در بازار تاير عنوان 

كرد: نوع ديگر دلالي بين شــركت ها و معدود فروشــندگاني در 
سطح بازار صورت مي گيرد و به عنوان مثال يك برند فقط به چهار 
فروشنده در بازار فروخته مي شــود و اين چهار نفر با اضافه كردن 
مبالغي ســليقه اي، تاير را در اختيار ما قرار مي دهند كه ناچار به 

خريد هستيم. 
وي افــزود: برخــي مديران فــروش شــركت ها با توزيــع تاير 
 به خريــداران خــاص خــود، نقــش دلال را بــازي مي كنند 

تا مدير فروش. 
اين فروشــنده لاســتيك اظهار داشــت: صنعت تاير به سمتي 
حركت مي كند كه فقط روي چرخــه دلالي مي چرخد و همين 
 عوامل باعث افزايش قيمت ها و به نوعي آســيب به اقتصاد كشور

 شده است. 

کارشناسان در گفت و گو با »کسب و کار« :

کنترل و نظارت بر بازار، بدون اصناف غیر ممکن است

مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف 
ايران اظهار داشت: واحدهاي بازرسي 
اتاق هاي اصناف شهرستان ها همه روزه 
به صورت آنلاين گزارش هاي بازرسي 
از صنوف را به اتاق اصناف ايران ارسال 
مي كنند و اين اتاق همه توان خود را در زمينه نظارت و بازرسي از 

صنوف كل كشور به صورت منظم به كار گرفته است. 
سيدحســين فرجي در گفت وگو با »كســب و كار« ادامه داد: 
بالاترين ميزان تخلفات در چهارماه گذشــته، مربوط به نصب 
نكردن برچسب قيمت بر روي كالاها بوده است و اتاق به دنبال 
ايجاد فرهنگ نصب برچسب و ضرورت رعايت اين بند از قانون 

نظام صنفي است. 
وي با اعلام اينكه گران فروشــي، صادر نكردن صورتحساب و 
كم فروشــي از ديگرتخلفاتي اســت كه برخي صنوف مرتكب 
مي شــوند، تصريح كرد: بيشــترين عناوين تخلف در مهرماه 
ســال جاري مربوط به درج نكردن قيمت با 7 هزار و 20 فقره 
تخلف، گران فروشي با 5 هزار و 686 مورد تخلف و صادر نكردن 

صورتحساب با 2 هزار و 169 فقره تخلف بوده است. 

انعقاد آيين نامه در زمينه تامين منابع مالي بازرسي 
اصناف 

مديــر واحد بازرســي و نظارت اتــاق اصناف ايــران گفت: با 
هماهنگي هاي صورت گرفته ميان اتاق اصناف ايران و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت آيين نامــه اي در رابطه با تامين منابع 
مالي بازرسي اصناف منعقد شده اســت تا مشكلات مالي اين 

واحد برطرف شود. 
فرجي افزود: وجوهي كه بر اساس تبصره 7 ماده 72 قانون نظام 
صنفي از طريق خزانه در اختيار اتاق اصناف ايران قرار مي گيرد، 
بايد از طريق واحدهاي بازرســي و نظارت استان ها در اختيار 
شهرستان ها قرار گيرد تا اتاق ها نسبت به تامين هزينه هاي خود 
اقدام كنند.  وي از واريز مبالغي به واحدهاي بازرسي اتاق هاي 
شهرستان خبر داد و عنوان كرد: به دستور وزير صنعت، معدن و 
تجارت مبالغي از بخش بازرسي ها وصول خواهد شد و اين مبالغ 

در بين استان ها واريز خواهند شد. 
 مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران تعداد بازرسين 
اصناف كل كشور را بيش از 3 هزار نفر عنوان كرد و گفت: اتاق 
اصناف سعي دارد تا با تامين نياز مالي واحدهاي بازرسي اتاق هاي 
اصناف از به انحراف كشيده شدن بازرسين جلوگيري كرده و 
به طور حتم تقويت واحد بازرسي، كاهش تخلفات صنفي را به 

دنبال خواهد داشت. 

انجام بيش از350 هزار بازرسي از واحدهاي صنفي 
سراسر كشور در مهرماه

 به گزارش »كســب و كار« بيش از 350 هزار فقره بازرسي در 
مهرماه امسال از واحدهاي صنفي سراسر كشور توسط بازرسان 
واحد بازرسي و نظارت اتاق هاي اصناف سراسر كشور انجام شد 

كه بر اساس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي مديريت بازرسي 
و نظارت اتاق اصناف ايران، در مهرماه سال جاري از بخش هاي 
خرده فروشــي، عمده فروشــي، خدماتي، توليــدي، انبارها و 
سردخانه ها، 354 هزار و 960 فقره بازرسي از واحدهاي صنفي 

سراسر كشور صورت گرفته است. 
از اين تعداد 17 هزار و 897 مورد منجر به تشكيل پرونده شد 
كه ارزش ريالي اين پرونده ها 31 ميليارد و 937 ميليون و 358 
هزار و 97 ريال است كه براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، 

سازمان ها و ادارات ذيربط ارسال شده است. 

بر اســاس اين گــزارش، بعــد از بررســي هاي معمول و 
ارزيابي كارشناســان 13 هــزار و 417 فقره شــكايت قابل 
پيگيري تشخيص داده شــد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجر بــه رضايت شــاكي، 27 درصد متخلف، 
 43 درصــد غيــر متخلف و 12 درصد دردســت بررســي

 است. طي اين دوره از مجموع 13 هزار و 923 فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرسي و نظارت اصناف كشور 64 درصد در 
بخش كالا و 36 درصد در بخش خدمات است كه از مجموع 
شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 62 درصد 

 تلفني و 17درصد به صورت كتبي دريافــت و رســــيدگي
 شده است.

هفت هزار و بيست فقره تخلف مربوط به درج نكردن   
برچسب قيمت

گزارش هــاي رســيده حاكــي اســت كــه در مهــر مــاه 
ســال جــاري، ميــوه و مركبــات، صيفي جــات، حبوبات، 
نان، گوشــت قرمــز، مــواد لبني و لاســتيك خــودرو در 
 مقايســه با ماه گذشــته با افزايــش چند درصــدي روبه رو

 بــود.  همچنيــن بيشــترين تخلفــات صــورت گرفته در 
مهــر مــاه ســال جــاري، در حــوزه كالا مربوط بــه نان، 
 ميــوه ومركبــات، صيفي جــات، حبوبــات، گوشــت مرغ، 
بخــش  در  قرمــز  گوشــت  لبنــي،  مــواد 
آرايشــگران و  امــلاك  مشــاوران  و   خدمــات 
 بود.  بيشــترين عناوين تخلف مربوط به درج نكردن قيمت با 
7 هزار و 20 فقره تخلف، گران فروشــي با 5 هزار و 686 مورد 
 تخلف و صادر نكردن صورتحساب با 2 هزار و 169 فقره تخلف 

بود. 

مدير واحد بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران در گفت وگو با »کسب و کار«  اعلام کرد

بازرسي از صنوف کشور به صورت آنلاين 
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»داستان اسباب بازي« در پيكسار
جابز كمي بعد از تصميمش براي اجازه به لســتر و كاتمــول براي توليد 
فيلم هاي تبليغاتي و كوتاه، خرگوشي را از كلاه جادويي ا ش بيرون كشيد. 
او درباره يك قرارداد بازاريابي و توزيع 26ميليون دلاري با ديسني مذاكره 
كرد كه طبق آن كمپاني ديسني سرمايه لازم براي توليد يك انيميشن بلند 
تهيه شده توسط رايانه را تامين مي كرد. با توجه به اينكه ديسني مشتري 
پيكسار بود و نرم افزار پيكسار را براي مديريت انيماتورهاي معمولي خودش 
خريداري كرده بود، مديرعامل آن مايكل آيسنر و رئيس واحد انيميشن، 
جفري كاتزنبرگ كاملا از اين مساله آگاه بودند كه فناوري پيكسار كاملا نو و 
انحصاري است. ضمنا لستر هم بارقه هايي از هوشمندي را در نوعي جديد از 
انيماتورها از خود نشان داده بود. جابز درباره دو مدير ارشد ديسني قضاوت 
منصفانه اي داشت. او مي گفت آن دو نفر »اشتباهشان اين بود كه فناوري 
را درك نمي كردند. آنها تصور مي كردند پول شان را وسط ميز مي گذارند و 
همه چيز خودش درست مي شود. اما آنها هيچ حسي نداشتند كه واقعا چه 
خبر است.« زمان هايي مي رسيد كه او از بي اعتنايي هايي كه با آنها مواجه 
مي شد، به شدت از كوره در مي رفت. وقتي از او پرسيدند چه چيزي شراكت 
ابتدايي ميان آي بي ام و نكســت را از بين برد؟ گفت: »سران آي بي ام هيچ 
چيزي درباره رايانه ها نمي دانند. هيچ چيز. در مقابل سران ديسني همه چيز 

را درباره اينكه يك فيلم واقعا خوب چيست و چه نيست مي دانند.« 
حتي با وجود اينكه او باور داشت كاتزنبرگ و آيسنر هيچ حسي درباره اينكه 
پيكسار چقدر مي تواند آنها را پيش ببرد نداشتند، جابز متقاعد شده بود كه 
فناوري پيكسار مي تواند در مدل كسب و كار صنعت انيميشن ـ كه يك هنر 
دستي محسوب مي شدـ انقلابي ايجاد كند. وي متوجه شده بود كه شراكت 

با ديسني كم و بيش شركت را حفظ مي كند. 

مديريت تصميمات مديريتي
يكــي از مباحــث مهــم در مديريــت 
تصميم گيري، ثابت قدم بودن در تصميمي 
است كه به عنوان يك مدير اتخاذ كرده ايم 
اما يك سوال بجا هم اين است كه وقتي به 
هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در 
ادامه اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و 

به موفقيت آن اميد داشته باشيم؟
پشتكار، اميد و ثبات همگي از شــروط موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه 
تصميمي كه اشتباه اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 
صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند. از نشانه هاي نرسيدن 
به هدف و اشتباه بودن تصميم اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 

به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته باشد 
به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته باشد 

عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب 
ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم اتخاذ شده 

افزايش شديد ريسك رسيدن به هدف 
به طور كلي از عواملي كه باعث مي شــود تصميم گيري ضعيفي داشــته 
باشيم، مي توان به 5 مورد اشاره كرد: ترس هاي مديريتي، انتخاب نادرست 
و غيرواقع گرايانه هدف، توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به جزئيات موردنياز در 

اتخاذ يك تصميم. 
در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه براي يك مدير نه تنها دليلي بر ضعف او 
نيست، بلكه نشان دهنده اقتدار اوست؛ چراكه نشان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد.بنابراين پيشنهاد مي شــود تعصبات در تصميم گيري ها و 
مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي واقع گرايانه تر به مســائل پيش آمده 

داشته باشيد. 

گوگل، از نوآوري تا اختراع
در طول چند سال اخير، استراتژي گوگل از 
»نوآوري« به »ابداع« تغيير جهت داده است؛ 
ابداع عبارت است از فرايند تبديل پول به ايده 

در حالي كه نوآوري يعني تبديل ايده  به پول.
شــاهد اين امر را مي توان كاهــش معنادار 
محصولات نوآورانه گوگل و تمركز روي توسعه 
كسب و كار از طريق تمليك كسب و كارهاي 
نوآور ديگران دانست. گوگل در چند سال گذشته ميلياردها دلار براي خريد ده ها 
شركت هزينه كرده اســت. اين در حالي است كه در ظاهر همچنان كسب و كار 
اصلي گوگل، پول درآوردن از تبليغات مرتبط با جستجوســت.گوگل در 2 سال 
اخير و به ويژه بعد از مديرعاملي لري پيج به وضوح تلاش مي كند خودش را از »غول 
جستجو« به »غول شبكه هاي اجتماعي« تبديل كند. در واقع در اين استراتژي 
جديد، پلتفرم »گوگل پلاس« محور تمامي فعاليت هاي گوگل شده است. تمركز بر 
تركيب تمامي محصولات گوگل با گوگل پلاس و حذف سرويس هاي پرطرفداري 
مانند گوگل ريدر و تعطيل كردن بسياري از محصولات و اپليكيشن هاي ديگر 
)از جمله گوگل باز، گوگل ويو و …( براي مجبور كردن كاربران به مهاجرت به 
گوگل پلاس از مهم ترين اقدامات گوگل در اين راســتا بوده است. گوگل به اين 
ترتيب مي خواهد بگويد محصول اصلي اش يك پلتفرم شبكه اجتماعي است كه با 
سبدي غني و متنوعي از محصولات ـ از جستجو گرفته تا كتابخانه عظيم ويدئوي 
يوتيوب - تكميل مي شود. در خبرهايي داشتيم كه لري پيج دو برنامه بسيار مهم را 
كه منبع اصلي بزرگ ترين نوآوري هاي گوگل در سال هاي حيا تش بوده اند تعطيل 
كرده تا كاركنانش را روي بهبود حداكثري گوگل پلاس متمركز كند: آزمايشگاه 
گوگل و برنامه صرف 2۰درصد زمان هفتگي روي پروژه هاي شخصي. حالا بايد 

منتظر بمانيم و ببينيم كه آيا گوگل در اين راه جديد هم موفق خواهد بود يا خير؟

تاريخ كسب و كار

يادداشت مدير

كالبدشكافي كسب و كار

كاربرد روابــط عمومي در فضاي كســب وكار و 
تجارت، مي تواند موثر و موفقيت ساز باشد و علاوه 
بر آن در ضمانت ســلامت كار و رسيدن به نوعي 
كســب وكار اخلاقي، نقش مهمــي را ايفا كند. 
 به همين دليل از چند ســال پيش، اصطلاحي را 
به كار بردند به نام »روابــط عمومي تجاري« كه 
بعدها به عنوان شاخه اي از روابط عمومي كاربردي 
و عملي توسط تعدادي از همقطاران محقق، بسط 

و توسعه پيدا كرد. 
روابط عمومــي تجاري، به معنــي كاربرد روابط 
عمومي و بهره برداري از تاكتيك ها و تكنيك هاي 
ارتباطي در راستاي كمك به امر تجارت و ارتقاي 
سود با رويكرد مشــتري مداري و تاكيد بر اخلاق 

كسب وكار و حقانيت مشتري است. 

امروزه عدم توجه به اين شــاخه از روابط عمومي 
كاربــردي، يكــي از معضلات اساســي صنعت 
تجارت در كشور ما محســوب مي شود و همين 
مساله خود در ايجاد مسائل ديگر همچون ضعف 
فرهنگ تجارت، عدم كارايي بازاريابي بين المللي و 

ديپلماسي تجاري موثر واقع شده است. 
بنابرايــن ضعــف در بازاريابي روابــط عمومي، 
هزينه هــاي هنگفتــي را بــر پيكر تجــارت در 
حوزه هاي داخلي و خارجي وارد ســاخته است. 
عدم اســتفاده از متخصصان روابــط عمومي در 
اين امر كه مي توانند از طريق رســانه ها اطلاعات 
مفيدي را در اختيار مشــتريان بالقــوه و بالفعل 
داخلي و خارجي قرار دهند، نهادهاي تجاري را در 
گام اول به سمت اســتفاده از روش هاي تبليغاتي 

مستقيم و پرهزينه ســوق داده است در حالي كه 
كاربرد روابط عمومي تجاري، مي تواند در كاهش 
بار هزينه اي آنها و نيز استفاده از روش تاثيرگذارتر 
ارتباط مستقيم، موثر باشد. از طرف ديگر كاربرد 
روابط عمومي مي تواند در بســط فرهنگ تجارت 
سالم و سودده، موثر باشــد و اين امر تنها از هنر 
 هشتم )روابط عمومي( برمي آيد و ناگزير بايد از آن 

استفاده كرد.
 تلاش در اين زمينــه از طريق موردي و قدم هاي 
مقطعي گرچه موثر اســت، اما به ايجاد و توسعه 
فرهنگ تجارت و كسب وكار نمي انجامد زيرا اين 
توفيق زماني شدني است كه اولا براساس برنامه 
راهبردي ارتباطي باشد و ثانيا تكرار و استمرار با 
رويكرد چندرســانه اي در قالب برنامه راهبردي 

قابليت يابد. 
علاوه بر اين روابــط عمومي تجاري بــه تجار و 
مشتريان بهاي بيشــتري داده و بستري را فراهم 
مي كند تا مشــتريان و فعالان تجاري، همواره در 
بطن تجارت باشــند و در تصميم ســازي فعل و 
انفعالات تجاري، هم انديشــي و همراهي لازم را 

داشته باشند. 
بنابرايــن چنانچــه بتوانيم بســتر نقش آفريني 
روابــط عمومــي را در كســب وكار و تجــارت 
ايجاد كنيــم، مي توانيــم از ظرفيت هاي بالاي 
 هنر هشــتم در رســيدن بــه اهــداف تجاري

 بهره مند شويم.
 اين امر شدني است به شرط تركيب هوشمندانه 

تجارت و روابط عمومي. 

روابط عمومي تجاري

رهبري منابع انساني
معرفي كتاب

كارراهه شغلي چيست؟
به عنوان مدير يك كسب و كار كوچك و علاقه اي 
كه به مديريت صحيح و علمي دارم، معمولا كتب 
و مقالات مديريتي زيادي را در طول سال مطالعه 
مي كنــم. در مباحث مديريت منابع انســاني، با 
اصطلاح »كارراهه شغلي« بسيار برخورد داشته ام. 
مي خواستم توضيح دهيد منظور از اين اصطلاح 

چيست؟
كارشناس: دنياي شغلي، دنياي پيچيده اي است؛ يا 
بايد براي خود كار كني يا ديگران. البته در هرحال 
آنچه اتفاق مي افتد در يك شبكه اجتماعي معنا 
مي يابد اما درجه اي كه فــرد بر قلمرو كارها تاثير 
مي گذارد، ميزان آزادي عمل او را تعيين مي كند و 

هر يك از ما كارراه هايي داريم. 
از زماني كه نسل استخدام هاي رسمي ساقط شد 
و پيشرواني نظير پيتر دراكر و تام پيترز هم بر طبل 
ساختن امنيت شغلي توسط خود افراد كوبيدند، 
توجه به شكل دهي هوشــمندانه به كارراهه در 
كشورهاي پيشرفته مضاعف شــد و شاخه هاي 
نوينــي از دانش پديد آمد. مثــلا گالوپ، در يك 
پيمايش 2۰-3۰ســاله، قوانين كهنه اي كه بايد 
به زباله داني افكند را شناســايي كرد و در عوض 
قوانين جديد با محوريت توجه به نقاط قوت فردي 
را معرفي كرد. از اين رو هر يك از ما بايد به كارراهه 
خود جدي فكــر كنيــم و آن را در ذهن و عمل 

ترسيم كنيم. 
در چنين فرايندي يكي از موضوعات بسيار مهم، 
توجه به سازماني است كه در آن كار مي كنيم يا 
مي خواهيم به آن بپيونديم. داشتن درك درست 
از متناسب بودن ويژگي هاي فردي با ويژگي هاي 
ســازماني، به ما در انتخاب محل خدمت كمك 
خواهد كرد. اين موضوع بيش از 3۰ســال است 
كه به جد مــورد توجه پژوهشــگران قرار گرفته 
است. در واقع موضوع، اســتعداد و توانايي ما يك 
بعُد ماجراست و فرهنگ، فضا و عوامل ساختاري 
سازمان مورد نظر بعُد مهم ديگر. درباره استعداد 
و توانايي فردي، به قول روان شناســان، تناسب 
شخصيت شما با شغل مورد نظر بسيار مهم است اما 
درباره فرهنگ و زمينه سازماني، بايد مطمئن شد تا 
 چه اندازه آرزوها، نيازها و خواسته هاي ما با سازمان 

تناسب دارد.

اورژانس كسب وكار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 
همــه كار نمي كند؟ به اين فكــر كرده ايد فردي 
كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بــر مبنــاي توانايي هايــش كار كند نــه نقاط 
ضعفش؟ به اين كه فداكاري و ازخودگذشــتگي 
 بيجــا ممكن اســت بزرگ تريــن ضربــه را به

 تيم بزند؟
 به اين كــه بعضي  افــراد تنها كه باشــند بهتر 
كار مي كننــد تــا زمانــي كــه در جمــع قرار 
مي گيرنــد؟ به اين موضــوع فكــر كرده ايد كه 

برداشــت افراد از هدفــي كه قرار اســت به آن 
 دســت پيدا كنيد ممكن اســت چقــدر با هم

 متفاوت باشد؟
وقتي عضو يك تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شــما در انجــام دادن كار 
پيدا مي كنيد بــه اندازه كافي پررنــگ، واضح و 
همســو با ديگر اعضاســت؟ آيــا به ايــن فكر 
مي كنيــد كــه كاري را انجام دهيد كــه در آن 
عالــي هســتيد؟ چقــدر توانايي هاي خــود را 
 مي شناســيد و فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها 

انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكــر مي كنيد كــه چالش ها ممكن 

اســت نتيحــه عــدم درك صحيــح متقابــل 
و عــدم درك درســت هــدف باشــد؟ الگــو و 
ســبك كاري خود را مي شناســيد و مي توانيد 
بــه هم تيمي هــاي خود ايــن ســبك و الگو را 
 توضيــح دهيد تــا از ســوءتفاهم هاي احتمالي 

جلوگيري شود؟ 
چــه در نقــش شــكل دهنده تيــم و چــه 
در نقــش عضــو آن، آيــا زمان هايــي را بــه 
 مــرور دســتاوردها و نــه فقــط نقــاط منفي 

اختصاص مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

در دنياي منابع انساني، يكي از بزرگان معاصر اين 
روزها، ديويد اولريش است كه نگاه متفاوتي را در 
حوزه منابع انساني مطرح  و رويكرد ارزش آفريني 
 را جايگزيــن نــگاه ســنتي بــه منابع انســاني 

كرده است. 
او جايگاه واحد منابع انســاني را از يك كارگزيني 

ســاده به يك شريك اســتراتژيك ارتقا مي دهد. 
يكي از كتاب هــاي وي، كتاب »رهبــري منابع 
انساني« اســت كه با ترجمه دكتر بهروز قليچ لي 
توسط انتشارات سرآمد منتشر شــده است. اين 
كتاب حاوي نكات بسيار ارزشمندي در نقش هاي 
منابع انســاني اســت و نكات فراوانــي از تجربه 

شــركت هاي مختلف در زمينه منابع انساني ارائه 
مي كند كه كاملا عملياتي اســت. اولريش در اين 
كتاب تئوري هــاي خود را به زيبابي در پوشــش 
اين مثال ها طــرح مي كند. مثلا وقتي ســخن از 
بهبودهاي منابع انســاني مي گويــد، حرف هاي 
عجيب و دور از ذهــن و طرح هــاي خيالي ارائه 

نمي كند، بلكه درباره اتوماســيون اداري و بهبود 
فرآيندها و ارائه خدمات صحبت مي كند كه امروزه 
در بسياري از ســازمان هاي ايراني نيز وجود دارند 
و استفاده مي شــوند. اين مثال ها، خواننده اي را 
 كه در اين حوزه ها تجربه عملي داشــته باشــد، 

به وجد مي آورد.


